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Centralnega sveta ZSJ 
glede organizacije do
pustov in razvedrila
Na seji predsedstva 

Centralnega sveta Zveze 
sindikatov Jugoslavije, 1. 
junija letos, so proučili 
organizacijo oddiha de
lavcev in uslužbencev in 
ugotovili naslednje:

Praksa pri uresničeva
nju sklepov III. kongresa 
in III. plenuma Central
nega sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije o organi
zaciji dopusta delavcev 
in uslužbencev, je poka
zala, da društva »Prijate
ljev prirode« kljub temu, 
da so nekatera zelo uspeš
no delovala, ne morejo 
včlaniti večine delavske
ga razreda. Sindikati bo
do morali skrbeti tudi za 
oddih in razvedrilo svojih 
članov.

Da bi čim uspešneje 
uresničili sklepe Kongre
sa in plenuma glede orga
nizacije oddiha in raz
vedrila, je potrebno, da 
bodo sindikati neposredni 
nosilci celotne politike in 
dejanski organizatorji od
diha delavcev in usluž
bencev.

Na osnovi predlogov, ki 
so jih dobile sindikalne 
organizacije ob anketi 
tajništva Centralnega sve
ta ZSJ, je predsedstvo 
Centralnega sveta ZSJ 
sklenilo:

1. Sindikalne podružni
ce, občinski in okrajni 
sindikalni sveti ter re
publiški odbori kakor 
tudi Centralni svet ZSJ 
naj ustanovijo odbore *a 
organizacijo oddiha de
lavcev in uslužbencev. Ti 
odbori so lahko tudi pri 
drugih sindikalnih vod
stvih.

2. Odbori naj bodo iz
voljeni na letnih rednih 
občnih zborih posameznih 
sindikalnih organizacij. 
Odbore lahko ustanovijo, 
ne da bi čakali prihod
njega letnega občnega 
zbora.

3. Materialna sredstva 
za delo teh odborov bodo 
zagotovile sindikalne or
ganizacije in vodstva v 
okviru svojih finančnih 
zmožnosti.

4. Tajništvo Centralne- 
nega sveta ZSJ naj Izdela 
Pravilnike in navodilo za 
delo teh odborov.

5. Predsedstvo Central
nega sveta ZSJ bo za te 
sklepe zahtevalo naknad
no soglasje prihodnjega 
Plenarnega zasedanja, od
nosno kongresa ZSJ.V J

PREB PRVIM KONGRESOM DELIVSKIK SVETOV JUGOSLIVUE, PRVIM V ZGODOVINI

v

V tej številki smo posebej natisnili teze »Delavsko uprav
ljanje v Jugoslaviji«. Natisnili smo jih tako, da jih bo vsak 
naš bralec lahko posebej zložil v brošurico, ki mu bo koristila 
tako ob razmišljanju kot v usmerjanju dela organov delav
skega upravljanja. S tem smo omogočili kar najširšemu krogu 
vpogled v vso širino in pomembnost I. kongresa delavskih sve
tov, ki bo 25., 26. in 27. junija v Beogradu. Teze bodo služile 
delegatom in gostom za razpravo na kongresu, za naše 
bralce pa so še posebej pomembne zato, ker bodo poučeni o 
delu kongresa, ker bodo pripomogle k čim uspešnejšim vsebin
skim pripravam delegatov za kongres.

Dnevi I. kongresa delavskih 
svetov, ki vzbuja toliko zani
manja ne samo doma, temveč 
tudi' v svetu, se naglo bližajo. 
Skoraj se bo napolnila velikan
ska dvorana Centralnega sveta 
Velikanska? Nad 2000 sedežev 
je v njejj Toda zanimanje za 
kongres je tolikšno, da je mmo-

globlje bo opravil kongres to 
svojo nalogo, toliko večja bo to 
manifestacija usipebov doseda
njega delavskega im družbenega 
upravljanja, ne samo za našo 
socialistično domovino, temveč 
z,a ves, napredni svet.

Vse doslej so naša sindikalna 
vodstva, še tista v naših po

@o pretesna, da hi sprejela vse, 
ki bi radi bili navaočd temu, 
doslej edinstvenemu zasedanju 
v zgodovini delavskega gibanja 
v svetu.

Na tem zasedanju bodo ne
posredni proizvajalci- im uprav
ljavci razčlenili delo organov 
delavskega upravljanja' in na 
osnovi sedemletnih izkušenj bo
do vznikle nove pobud« na na
daljnjo rast mehanizma nepo
sredne socialistične demokra
cije, ki bodo pripomogle pospe
šitvi gospodarskega sistema in 
vsega našega družbenega meha
nizma.

To je veffika stvari In Slan

pravijo ea aktivno delovanje 
na kongresu.

Pri tem pa kaže opozoriti na 
nekaj stvari.

Izhodišče vsega, dela kongre
sa bo razpravljanje o mehaniz
mu delavskega in družbenega 
upravljanja. Iz tega zornega 
kioitia je treba presojati naš go
spodarski mehanizem, gospodar
ske instrumente in gospodarski 
položaj.

Zato pričakujemo od njšth 
delegatov, da bodo o gospodar
skih in družbeno upravnih pro
blemih govorili celovito in s 
splošno jugoslovanskih gledišč. 
Posamezne določene slabosti, 
napake in podobno jim morajo 
služiti kot dokazilo njihovih tr
ditev. Delegati morajo zato pri
nesti s seboj določene podatke o 
upravljanju, oboroženi naj bodo 
s praktičnimi in stvarnimi pro
blemi, s katerimi se organi 
upravljanja srečujejo v vsako
dnevnem delu. Kaj napak bi 
bilo, če bi kdo ne videl preko 
svojega lastnega praga in ne 
ocenili vrednosti posameznih po
javov iz širših družbeno eko
nomskih stališč t. željo utreti 

. nova pota vsesplošnemu na
predku.

Teze, ki so jiih prejeli vsi de
legati im ki jih objavlja v celoti 
tudi naš list, bodo omogočile, 
da se sleherni delegat odtoči in 
pripravi za aktivno delovanje 
na taistih področjih, ki jih' bodo 
obravnavale posamezne komisi
je. Za dello kongresa bo izvo
ljenih namreč šest komisij z 
nalogo, da globlje im temeljiteje 
Pirniče:

1. Gmotne osnove v našem
gospodarstvu.

2. Razmerje med organi 
upravljanja, oblastnimi organi 
in družbenimi organizacijami,

3. Ekonomska politika orga
nov upravljanja. ..
t 4. Delovni odnosi v pogojih 
delavskega upravljanja.

5. Organizacija im metoda de
la organov delavskega uprav
ljanja.

6. Usposabljanje delavcev ,za 
upravljanje.

Poteg teh šestih komisij bodo 
določene še Štiri komisije, ki 
bodo proučile posebnosti delav
skega upravljanja v posameznih 
strokah, im sicer: -

1. v prometu,
2. v trgovini, gostinstvu in 

turizmu,
3. v obrtništvu in komunalnih 

službah,
4. v zadrugah im podjetjih 

diru žb enih orgamiizacij.
2e iz tega, da bodo delegati 

sami odločali, v kateri komisiji 
bodo delovali in prispevali k 
razpravi, postavlja pred vse nas, 
da se temeljiteje pripravimo za , 
določene probleme. In ne bi 
bilo niapaik, da se na okrajnih 
in strokovnih posvetih delegati 
pogovor e med seboj, v katerih 
komisijah bodo delovali im da 
®e za to temeljito in g polno 
.odgovornostjo pripravijo.

Razumljivo je, da tu naša sin
dikalna vodstva ne morejo im 
ne smejo stati ob strani, temveč 
naj si prizadevajo pomagati de
legatom, da bodo kar največ 
prispevali k uspehu I. kongresa 
delavskih svetov Jugoslavije — 
samo Jugoslavije? Ne, I. kon
gresa delavskih svetov v svetu.

Predsednik odbora za sklicanje kongresa delavskih svetov Jugo
slavije, tovariš D juro Salaj, je na vprašanja uredništva »Rada« 
odgovoril, kako so potekale dosedanje priprave za kongres. Med 
drugim je dejal, da je v dosedanjih pripravah dosežen velik 
uspeh s tem, ker smo ob vrsti analiz in razprav v podjetjih 
ter razprav na predvolilnih In drugih konferencah spoznali, kako 
velike uspehe smo dosegli v sistemu delavskega upravljanja. 
Glede nalog do Kongresa pa je dejal, da bi morali sedaj pred
vsem še razpravljati o metodi dela organov samoupravljanja, o 
odnosih posameznih organov med seboj in odnosih teh organov 
do direktorja in strokovnega aparata, potem o odnosih v kolek
tivih in o vplivu samoupravljanja na spremenjen položaj pro
izvajalcev v pogojih delavskega samoupravljanja. Po njegovih 
besedah je treba do kongresa čim širše razpravljati o vseh teh 
vprašanjih. Osnovno za razpravo pa so teze, ki jih je sestavil 
Odhor za sklicanje kongresa in ki so objavljene v današnji 

številki našega lista kot izredna priloga.

OB ROBU LETNEGA ZBORA ZVEZE EKONOMISTOV SLOVENIJE

Neposredneie k praksi
V dneh od T. do 9. junija je v 

prostorih Velike kavarne v Ma
riboru in Poštarskega doma na 
Pohorju zasedal letni zbor Zveze 
ekonomistov Slovenije. Zborova
nja se je razen delegatov in go
stov iz Slovenije udeležil tudi 
profesor ekonomije in člani polj
ske Akademije znanosti Zygmund 
iV^rozembski.

V soboto dopoldne so na zboru 
prebrali teze k referatom, ki so 
jih delegati prejeli že prej, in 
sicer je prebral teze tovariš 
Franc Černe k referatu »O do
hodku in gospodarski rentabil
nosti s stališča stabilizacije go
spodarskega razvoja«, med dru
gim je govoril o vlogi tržišča ln

planiranja v našem gospodarstvu 
in predvsem o taki delitvi do
hodka, ki bi spodbujala proizva
jalce k večji donosnosti, inž. 
Metod Dular teze k referatu »O 
delitvi dohodka in plačnem si
stemu« (ob čemer je izrecno po
udaril, da je najvažnejši činitelj 
povečanja storilnosti človek, dalje 
je opozoril na slabosti doseda
njega sistema delitve dohodka, 
razložil svoja načela o delitvi 
dohodka in opozoril na prednosti) 
in tovariš Ervin Kržičnik k re
feratu O produktivnosti in cene 
(ob čemer je med drugim opo
zoril na to, da v dosedanjih od
nosih osebna potrošnja stagnira, 
ker ni dovolj pobud za povečanje

Pri nas so v zadnjih letih zgradili vrsto novih tovarn, ki so 
opremljene s sodobnimi stroj- in sodobnimi napravami. Ven

dar upravljanje tudi takšnih tovarn ni lahka naloga.

drožmlitoah, razvila zelo živo 
de,javnost im prispevala zelo 
mnogo k uspešnim predkongres
nim pripravam. Resneje kot 
kdaj koli so bile izvršene vo
litve v nove delavske svete, 
temeljito' je bilo »cenjeno delo 
organov upravljanja im z veliko 
odgovornostjo so bili izvoljeni 
kongresni delegati.

Seveda pa delo s tem še zda
leč nii končamo. Skoraj hi la
hko rekli, da so prav sedaj, ko 
potekajo zadnji dnevi, pred ma
mi izredno pomembne, da ne 
rečemo odločilne naloge. Gre 
namreč za to, da delegatom po
magamo, da se temeljito pri-

O SKUPŠČINI PREDSTAVNIKOV KU LTURNO-PROSVETNIH
ORGANIZACIJ

Ustvarimo pogoje
za skladen duhovni razvoj delovnih ljudi

Dne 15. in 16. junija se bodo v Beogradu sestali pred
stavniki kulturnih in prosvetnih organizacij in zvez ter 
predstavniki društev in strokovnih združenj, ki delujejo na 
področju množične prosvetne dejavnosti. Na tem zasedanju 
bodo razmetrili nujnost tesnejšega medsebojnega povezo
vanja v želji posredovanja in izmenjave izkušenj v kultur- 
no-prosvetni dejavnosti najširših plasti delovnih ljudi.

To je pravzaprav druga skup
ščina Sveta kulturno-prosvetnih 
zvez Jugoslavije. V letu 1995 se 
je na pobudo tovariša Regenta 
Ivana ustanovil v Zagrebu ta 
Svet z nalogo, da povezuje raz

lične zveze prosvetnih društev 
republik, da posreduje izkušnje, 
pridobljene na tem področju, 
da organizira skupne prosvetne 
akcije, izmenjuje kulturne-pro- 
sve-tne ustvaritve jugoslovan-

Minulo sredo se je v Beogra
du začelo XI. posebno zaseda
nje Svetovne konference za 
energijo. Na zasedanje so pri
šli delegati iz več kot 40 držav. 
Razpravljali so o pridobivanju 
energije in njenem pomenu kot 
činitelju razvoja gospodarsko 
zaostalih držav. Napredek so
dobne civilizacije temelji na 
vse bolj obsežnem izkoriščanju 
energije, čeprav se je proiz
vodnja in uporaba energije v 
zadnjih 150 letih povečala za 
več kot 150-krat še niso izrab
ljeni vsi viri. V letu 1950 so na 
primer gospodarsko nerazvite 
države izkoristile samo okoli 
7 odstotkov vseh hidroener
getskih virov. V razpravah o 
izkoriščanju vodnih tokov za 
proizvodnjo električne energi
je, za namakanje in plovbo, o 
proizvodnji in o izkoriščanju 
nuklearne energije v kmetij
stvu in industriji, je sodelova
la vrsta delegatov iz raznih dr
žav, seveda tudi predstavniki 
naše države. Ob zaključku je 
konferenca sprejela ustrezne 
resolucije in se zahvalila jugo
slovanskemu nacionalnemu od
boru Svetovne konference za 
energijo, za organiziranje tega 
velikega mednarodnega zboro
vanja energetikov in znanstve
nikov z vseh petih kontinen
tov-
Na, sliki: Delegati konference
med zasedanjem v veliki dvora

ni v Domu Sindikatov.

Sitih narodov. 2e do sedaj _ je 
Svet opravili vrsto izredno po
membnih stvari. Tako je orga
niziral v letu 1956 ob 150-letnj- 
ci smrti jugoslovanskega kome
diografa Jovana Štorije Popo
viča festival v Tuzli. Izredno 
uspela so bila posvetovanja »O 
delavskem izobraževanju« v Sa
rajevu, »O prosvetnih domovin« 
v Ljubljani i,n »O izobrazbi 
odraslih na podeželju« v No
vem Sadu. Svet j» omogočil 
tudi več medrepubliških gosto
vanj in gostovanj v inozemstvu. 
Razpisal je veš natečajev za 
zborovske skladbe, za dramska 
dela itd. Tik pred zaključkom 
so priprave za potujoče slikar
ske razstave velikih mojstrov.

To je le drobec iz dokajšnje 
dejavnosti Sveta. Svet stopa 
pred skupščino z vrsto novih 
pobud. Celoten družbeni razvoj, 
zlasti položaj neposrednih pro
izvajalcev zahteva pospešeno 
dejavnost množičnega prosvet
nega udejstvovanja, zahteva 
nove oblike in večje aktivi za
rije vseh čini tel jev. Dejstvo je, 
da zgolj s prostovoljnim udej
stvovanjem amaterskih pro
svetnih delavcev ne moremo 
zagotoviti vseh pogojev, ki naj 
omogočajo hitrejšo im uspešnej
šo vsestransko kulturno - pro
svetno in strokovno rast delov
nih ljudi.

Zato bo tudii skupščina v Be
ogradu postavila vprašanje izo
braževanja na prvo mesto im 
zavzela tudi določena stališča. 
Seveda je nerešenih ,in nejasnih 
še. premnogo vprašanj, od gmo
tne podpore prosvetne dejav
nosti do knjižnic, delavskih in 
ljudskih univerz ter rednega 
šolanja.

Stališča, ki jih bo skupščina 
sprejela, in priporočila, ki jih 
bo naslovila na najrazličnejše 
kultu,rop-prosvetne činitelje, bo
do nedvomno pomemben dopri
nos k pospešeni prosvetni de- 

. javnosti, ki marsikje v dolo
čeni meri zaostaja ali celo na
zaduje za našim vsesplošnim, 
predvsem pa gospodarskim raz
vojem- F. B.

storilnosti. Po nlegovem mnenj n 
so zaslužki delavcev še vedno 
preveč administrativno določeni, 
delitev dohodka in plačni sistem 
pa še preveč toga.)

Potem ko so referenti prebrali 
teze k referatom, so delegati raz
pravljali e predlagani snovi. Med 
drugim sta v razpravo posegla 
tudi tovariš Tone Bole, član 
Izvršnega sveta Slovenije, in pro
fesor Wyrozemski, ki je govoril o 
izkušnjah iz Poljške.

Značilnost letošnjega Zbora 
ekonomistov Slovenije je bila v 
tem, da so vsi trije referenti 
obravnavali v svojih referatih 
isto snov, seveda vsak še iz svo
jega zornega kota, to je, kako 
naj bi razdeljavali dohodek, da 
bi razdelitev spodbudno vpliva
la na zvišanje storilnosti, na 
razmere na trgu, plačni sistem 
itd. Razprava se je prav tako 
zadržala na spočetima obravna
vanih problemih.

Kolektivom ostane premalo 
sredstev

Delitev dohodka je bila in je 
deloma še nedvomno eno naj
bolj perečih vprašanj sedanjosti, 
pri nas. Predpisi, ki šo izšli v 
zadnjih letih, so omejili sred
stva kolektivov v tolikšni meri, 
da ponekod skoraj mi mioč go
voriti o njih, skratka da delav
sko upravljanje res mi" imelo 
zadosti materialne osnove za 
svoj nadaljnji razvoj. Praksa sa
ma to trditev najbolje potrjuje.

V gradbenih podjetjih Slove
nije s« je na primer sklad za 
samostojno razpolaganje obli
koval na enega zaposlenega 
takole: 1954. leta je odpadlo na 
zaposlenega 4.800 dinarjev, 1955. 
leta 2.600 din iin lani 780 din. V 
gradbenih podjetjih na področ
ju OLO Ljubljana pa je znašal 
na enega zaposlenega sklad za 
samostojno razpolaganje pov
prečno le 15 dinarjev, (Podatki 
Republiškega odbora sindikata 
gradbenih delavcev, ki ®o raz
pravljali o tem na letošnjem 
zadnjem plenumu).

V Kombinatu lesne industrije 
Logatec pa se je sklad za samo
stojno razpol aganj e oblikoval na 
enega zaposlenega takole: 1953. 
leta 12.539 din, 1954. leta 16.908 
dinarjev, 1955. leta 4.929 di,n in 
lani 6.602 din. (Lani je bil sicer 
sklad v tem podjetju večji, zna
ša,; je na enega zaposlenega ne
kaj nad 9.000 din, toda to zato, 
ker je kolektiv vložil v Sklad 
iz dela dobička milijon in pol 
dinarjev, in sicer zato, da je 
te tega sklada lahko sploh pla
čal obveznosti, ki jih predpisuje 
uredba.)

Prav tako kot je bila in je 
deloma še delitev dohodka ne
spodbudna za rasti storilnosti, je 
bil in je deloma še nespodbuden 
način oblikovanja plač. Plače so 
še »zakpvaine« z administrativ
nimi merili dn na samostojnejšo, 
smotrnejšo delitev plač znotraj 
podjetij skoraj v ničemer ne 
morejo vplivati organi uprav
ljanja ali pa so njihovi ukrepi 
tako malenkostni, da to sploh 
ne vpliva na povečanje storil
nosti in smotrno zaposlovanje 
delavcev.

(Nadaljevanje na 3. strani)
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0 Mladina na Goriškem se v družbenem življenju 
vse bolj uveljavlja. To se je izkazalo zlasti pri volitvah 
delavskih svetov, saj ima mladina v nekaterih delavskih 
svetih večino. Tako je v tekstilni tovarni v Ajdovščini 
18 mladincev v delavskem svetu, ves delavski svet pa 
šteje 25 članov, v delavskem svetu tovarne cementa v 
Anhovem je 7 mladincev, v delavskem svetu idrijskega 
rudnika 5 itd. ena mladinka je bila izvoljena za delegata 
kongresa delavskih svetov Jugoslavije. L. K.

0 Tolminsko gledališče je pred kratkim z velikim 
uspehom uprizorilo delo »Molčeča usta«. Preteklo nedeljo 
je gostovalo v Kobaridu, kjer so ljudje napolnili dvorano 
do zadnjega kotička. L. K.

0 Železniško transportno podjetje v Ljubljani bo pri
redilo junija več tridnevnih seminarjev za člane delavskih 
svetov in upravnih odborov železniških podjetij in enot. 
Seminarji bodo v Zidanem mostu, Celju, Mariboru, Novem 
mestu, Sevnici, na Jesenicah, v Novi gorici, Divači, Postoj
ni in Ljubljani. Na predavanjih bodo obravnavali politično 
ekonomijo, delavsko upravljanje, personalno politiko, 
kako vodimo sestanek, zaščito in varnost pri delu itd. S.

0 Na predlog mladinskega aktiva ljubljanskih želez
ničarjev bo priredil Republiški odbor sindikata železni
čarjev od 20.—30. avgusta v Rovinju »mladinski teden«, v 
katerem bodo predavanja o vlogi in nalogah mladine, de
lavskem in družbenem upravljanju, o vlogi sindikatov itd. 
Sindikalne podružnice bodo poskrbele, da bo tiste dni 
letovalo v Rovinju čimveč mladine in so namenile same 
nekaj sredstev za stroške letovanja. S.

9 Okrog 150 delavcev bo letos v goriškem okraju 
opravilo izpit za kvalificirane gozdne delavce. Na pod
re! ju gozdnih gospodarstev Nova Gorica in Tolmin je 
med delavci veliko zanimanje, saj bodo dobili tudi formal
no priznano kvalifikacijo, ki so si jo z dolgoletno prakso 
že pridobili.

♦ Na občnem zboru društva upokojencev v Ptuju se
je zbralo 116 članov. Občnega zbora se je udeležil tudi 
tajnik Republiškega odbora tovariš Gombač. Menili so se 
o novem osnutku pokojninskega zakona ter upajo, da bodo 
dosegli še nekatere popravke. J. D.
• V železarni v Štorah imajo pri vseh sindikalnih 

odborih poverjenike Prešernove družbe. Danes je že okrog 
600 naročnikov. Od poverjenikov v obratih so se najbolje 
izkazali Jože Polanc, Janez Tajnikar in Ivan n--'■»er.

J. M.
9 Na enodnevnem občnem zboru društva upokojencev 

v Selnici ob Dravi so se udeleženci pogovorili o nekaterih 
svojih perečih zadevah, zlasti o novem pokojninskem 
zakonu. Niso pa navdušeni za predvideno reorganizacijo 
društva upokojencev ter menijo, da jim je doslej kar 
dobro šlo. Nadvse so pozdravil sklep okrajnega odbora 
društva upokojencev v Mariboru, da bodo že naslednje 
leto zgradili v bližini mariborskega glavnega kolodvora 
60-družinski dom upokojencev. V domu bo tudi menza.

G. G.
9 Na seji tajništva Republiškega odbora sindikata 

prometnih delavcev so se domenili, da bodo skupno z 
Združenjem GOCP in Prometno zbornico zbrali predloge 
delovnih kolektivov za kongres delavskih svetov in 
sklicali posvetovanje delegatov za kongres.

9 V Kočevju že razmišljajo, da se bodo tudi sindikal
na vodstva združila z ljubljanskim okrajnim sindikalnim 
svetom. Na nedavni seji tajništva so razpravljali o pri
pravah za ustanovitev občinskega sindikalnega sveta v 
Kočevju, menijo pa, da bo treba ustanoviti sindikalni svet 
tudi v Sodražici in v Loškem potoku, kjer sicer že obstaja, 
pa ni aktiven. Finančna sredstva mislijo razdeliti občin
skim sindikalnim svetom po številu članstva. Kočevski 
okraj se bo namreč združil z ljubljanskim.

9 Republiški odbor Sindikata železničarjev zbira 
denar za postavitev spomenika padlim žrtvam na Zaloški 
cesti. Ce bodo podjetja premalo prispevala, bodo krili raz
liko iz dohodkov za prodane spomeniške brošure in foto
grafije plakete spomenika. — Na isti seji je predsedstvo 
Republiškega odbora razpravljalo tudi o delu Republiške
ga odbora ter ugotovilo, da se bavi preveč z drobnimi 
posli, reševanjem prošenj itd. Istočasno pa ne pomaga 
dovolj področnim organizacijam. Predsedstvo je sklenilo, 
naj se loti Republiški odbor reševanja temeljnih vprašanj, 
naj se usmeri na sestavljanje analiz o posameznih pro
blemih, razne urgence in reševanje prošenj pa naj prepusti 
sindikalnim organizacijam v podjetjih.

9 Delovni kolektiv Tovarne obutve »Peko« Tržič se 
je odločil, da se čim lepše pripravi na prvi kongres delav
skih svetov. Sindikalna podružnica je sestavila program 
športnih in kulturnih prireditev, s katerimi naj bi povezala 
kolektiv v eno samo misel: počastiti kongres z množičnim 
tekmovanjem. Več kot 400 članov kolektiva tekmuje že 
mesec dni za naslov prvakov v namiznem tenisu, odbojki, 
balinanju, šahu, streljanju, nogometu in atletiki. V glav
nem so športna tekmovanja že zaključena, v veliko za
dovoljstvo vseh udeležencev, pri čemer se je pokazalo, da 
je mnogo talentov. Zlasti mladina je pokazala veliko 
borbenost ln veselje do športnega udejstvovanja. Ob koncu 
vseh prireditev bo 8. ob 4. uri popoldne v tovarni svečana 
prireditev in bodo ob tej priliki razvili nov sindikalni 
prapor. V kulturnem programu bodo sodelovali pevski 
zbor, folklorna skupina, telovadci, recitatorji, harmoni
karji in Goričanov kvintet. Ob tej priliki bodo razdelili tudi 
nagrade najprizadevnejšim in najboljšim tekmovalcem. 
Kolektiv pa tudi drugih področij v tem času ni zanemaril. 
Trudi se, da bi tudi v proizvodnji dosegel čim lepše 
uspehe. Zlasti skrbe za izboljšanje kvalitete izdelkov in 
zmanjšanje števila slabih izdelkov. Podružnica prireja 
istočasno predavanja o delavskem samoupravljanju za 
vse člane delavskega sveta, sindikalne odbornike in 
delavske zaupnike. — A. P.

9 Občinska gasilska zveza v Tržiču je pred nedavnim 
priredila gasilski teden, v katerem so prikazali delo in 
uspehe posameznih društev v tržiški občini. V tem času so 
gasilske čete in društva priredila tekmovanja svojih naj
boljših ekip in desetin. Najboljša društva, ki so sodelo
vala v tekmovanju za Dornikov pokal, so prejela lepa in 
praktična darila. — I. V.

9 Na plenarnem zasedanju Socialistične zveze v Tržiču 
so razpravljali predvsem o delu z. mladino v naših tovar
nah in podjetjih: Ugotovili so, da posvečajo premalo po
zornosti ideološko-politični vzgoji mladine. Sklenili so še, 
da bodo najbolj pomagali tistim aktivom in organizacijam, 
ki so doslej životarile. — I. V.

9 2e peto leto mineva, odkar deluje v podjetju »Tele
komunikacije« strelska družina »Savica«. Letos so prire
dili že deset tekmovanj, med katerimi je najpomembnejše 
tekmovanje s strelsko družino »Proleter« iz Zagreba. Zma
gali so strelci iz »Savice«. Zmaga je dokaz, da se lahko 
tudi majhna strelska družina uspešno pomeri z močnejšo, 
saj šteje SD »Proleter« tisoč članov in ima večjo izbiro 
dobrih strelcev. ‘ M.

9 Sindikalni -svet v Kranju je pred nedavnim priredil 
na Jezerskem seminar o delavskem samoupravljanju. Na 
njem so delegati z vse Gorenjske razpravljali o gospodar
skih vprašanjih ter metodah dela delavskih svetov. Pose
bej so se zadržali na odnosih med občinami in organi 
delavskega samoupravljanja. Eno predavanje, pa je bilo 
posvečeno mednarodnemu delavskemu gibanju.

0 Na konferenci zastopnikov mladih proizvajalcev 
Gorenjske, ki je bila pred nekaj dnevi v Kranju, so se 
pogovorili, kako bi poživili delo klubov. Zlasti so naglasili, 
da bi bilo treba posvetiti več skrbi vzgoji in političnemu 
izobraževanju mladih delavcev.

0 Te dni so bili v kranjski občini zaključni zbori 
volivcev, na katerih so državljani razpravljali o predlogu 
družbenega plana in o proračunu občine za leto 1957. 
Precej govora je bilo o delu novih šolskih odborov.

0 Pevska sekcija Svobode v Kranjski gori je priredila 
pred kratkim celovečerni koncert, na katerem je zbor pod 
taktirko tovariša Plantana izvajal dela domačih in tujih 
skladateljev. Pevce so poslušalci za njihov trud nagradili 
z dolgotrajnim aplavzom. Zbor bo odpotoval na turnejo 
po Primorski.

OB PLENUMU REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA LESNIH DELAVCEV

Norme, norme...
PRETEKLO NEDELJO JE BIL V LJUBLJANI PLE

NUM REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA LESNIH 
DELAVCEV SLOVENIJE. RAZEN ČLANOV SO PLENU
MU PRISOSTVOVALI ŠE ČLAN REPUBLIŠKEGA SVE
TA ZiSJ ZA SLOVENIJO TOV. JOŽE PLEVNIK, PRED
SEDNIK CENTRALNEGA ODBORA SINDIKATA LES
NIH DELAVCEV JUGOSLAVIJE TOV. BOSNAR IN 
PREDSEDNIK ZDRUŽENJA PODJETIJ LESNE INDU
STRIJE SLOVENIJE ING. VOVK.

Podjetje Telekomunikacije is 
Ljubljane prednjači v zapo
slovanju invalidov. Pred krat
kim se je tu uspešno izučilo 
radiomehanične stroke spet 
5 invalidov. Tudi »Rog« je 
ena izmed takšnih tovarn. 
Ali ne bi tudi v vaši tovarni 
lahko zaposlili nekaj vojnih 

ali delovnih invalidov?

POLITIKA

SOCIALNEM ZA VAROVANJU

Dosedanja praksa pri reševanju prošenj za otroški dodatek 
je pokapala, da je uredba o otroškem dodatku z vsemi dopol
nitvami preveč zamotana, v mnogočem neživljenjska in po
sebno kruta v tistem delu, ki govori o pridobivanju pravice 
do otroškega dodatka za matere, ki same preživljajo svoje otro
ke. Da ne bi prekinili naše ankete danes, zaradi omenjenega 
prostora, prinašamo samo nekaj krajših mnenj o tem vpraša
nju, prihodnjič pa bo naš komentar izčrpnejšl in tudi odgo
vori anketirancev daljši.

Tovariš Albin Kovač, pred
sednik Izvršnega odbora Zavo
da za socialno aavarovanej LRS 
pravi tako:

»Kar zadeva matere, ki same 
preživljajo otroke, je nova ured
ba prinesla zanje neke izbolj
šave, Po novih predpisih se, na 
primer, ne zahteva predpisani 
delovni staž za delavce in usluž
bence, ki se zaposlijo po konča
nem strokovnem usposabljanju, 
oziroma po končanem šolanju v 
nižjih, srednjih in strokovnih 
šolah, fakultetah in akademijah 
in pa za -matere, ki same pre
življajo svoje "otroke. Ta pred
pis je v redu, morda b-i bito 
treba razčistiti le vprašanje, za 
katere matere se šteje, (ja same 
preživljajo svoje otroke. Praksa 
zavodov in Zveznega Vrhovnega 
sodišča omejuje namreč te 
ugodnosti -res le -na. matere, ki 
izključno same preživljajo otro
ke, pm katerih ni nikogar več 
(nezakonski, razvezani oče), ki 
bi 'bil -tudi dolžan vzdrževati 
otroke.«

Prav na kratko in jedrnato 
n-arn odgovarja upravnik po
družnice Zavoda za socialno 
zavarovanj e Kranj iz Tržiča, 
tovariš Marijan Herak. čigar 
odgovor se glasi takole:

»K dosedanji uredbi o otro
škem dodatku bi pripomnili, da. 
je še vedn-o -pereča uporaba 37 
člena te 'uredbe in to pri upra
vičencih, kateri zaradi stano
vanjske stiske morajo živeti v 
hiši svojih sorodnikov, k-ater-ih 
premoženje vpliva na OD 
(otroški dodatek).

Glede priznavanja otroškega 
d-odatk-a materam-deilavkam po 
27. členu tretjega odstavka 
Uredbe o otroškem dodatku, ki 
same preživljajo svoje otroke, 
se ravnamo po navodilih Re
publiškega zavoda - za socialno 
zavarovanje Ljubljana, to je, da 
jim ta ne pripada, če nezakon
ski oče plačuje alimentacije.«

To je prav gotovo najbolj 
kruto določilo uredbe ali pa na
vodil Republiškega zavoda ... 7 
Sicer pa poglejmo, kaj nam pi
šejo naši anketiranci. Tovariša 
Matija Nadižar in Emil Lipov
šek iz mariborskega zavoda 
pravita takole:

»Po uredbi o otroškem dodat
ku pridobijo matere, ki same 
preživljajo svoje otroke, pravi
co do otroškega dodatka ne gle
de na trajanj-e prejšnje delovne 
dobe. Po praksi v Sloveniji pa 
se ne šteje, da matere. same 
preživljajo obroke v primerih, 
kadar prejemajo vzdrževatoiino 
o-d razvezanih ali nezakonskih 
očetov, čeprav je vzdrževa-lmi-na 
minimalna. Ta kriterij nikakor 
ne ustre-za ekonomskim pogo
jem preživljanja otrok in tudi 
ne namenu otroškega dodatka. 
Nesmiselnio je, da s-e odklonil 
otroški dodatek zaradi gole for- 
malinaositi okoli vprašanja pre
življanja lrn pretežno minimal
nega prispevanja očetov k pre
življanju otrok. In končno se 
pojavlja vprašanje, zakaj je 
praksa drugačna na Hrvatskem, 
kj-e-r alimentacija v gornjem 
primeru ne vpliva na priznanje 
otroškega dodatka.«

Uredba je pač uredba. To po
trjuje tudi tovariš Karel Rup
nik iz trboveljskega zavoda im 
hkrati kritizira današnje po
goje:

»Odpraviti hi bito tre-ha tudi 
staž. Danes se že t-a.k-o iin tako 
zavira dotok delovne sile iz po
deželja v industrijska središča, 
zato staž n e hi bil več p-otre-ben. 
Piri kvaiMicirainih delavcih jo

praktično odpadel, kolikor se 
vsakokrat zaposlijo v svoji 
s-troiki.' Nepravilno je tudi, da 
mo-ra mati, ki prejema na pri
mer 500 dinarjev mesečnih ali
mentov za- nezakonskega otro
ka, doseči enoletno delovno 
dobo za pridobitev pravi-ce otro
škega dodatka, ker alimentacija 
pomeni (formalno), da mati ne 
vzdržuje svojega otroka!«

Da to niso mnenja im želje 
samo zavarovancev im le ne
katerih zavodov, potrjujejo še iz 
ptujskega zavoda. Tovariš Stane 
Vičar iin Adi Ša-rman pišeta:

»Predpisi so zelo kruti tudi v 
pogledu deilovn-e-ga staža. Mne
nja smo, dia je potrebno pogoj 
delovnega st-a-ža (eno -leto) slej 
ko prej popolnoma ukiniti, saj 
nam je- znano, da je -otroški do
datek namenjen za boljšo pre
hrano otroka, ki pa jo potre
buje v. enaki meri tisti otrok, 
katerega zavarovane-c ima pred
pogoj delovnega staža ko-t oni, 
ki ga nima. Glede delovnega 
staža so namreč danes najbolj 
prizadete žene, ki same preživ
ljajo otroke, nezakonske ali 
razvezane matere.«

Danes zahtevami pogoji v ne
kem Is-rrttsl-u uzakonjujejo ne
enak ost med zavarovanci. V 
tem smislu je napisan odgovor 
Albina jenšterlea ln Iva 
Majdiča iz kranjskega zavoda, 
ki ga priobčujemo za konec da
našnjega deta ankete:

»Glede Uredbe o otroških 
doidaltlkih /smo mnenja, d,a bi 
'bilo -potrebno izenačiti pravico 
d-o otroškega dodatka nekvali
ficiranih in kvaliiifi-ciramiih de
lavcev. Sedanji predpis-i očitno

in po našem mnenju ne-upravl- 
če-no favorizirajo kvalificirane 
delavce pred nek v aliif i ciran-i-mi. 
D očim kvalificirani -in polkva- 
lifici-ra-ni pridobe takoj pravico 
do otroškega dodatka, če se za- 
posle v s-v-oji stroki, ne glede 
na -poprejšnjo dobo zaposlitve, 
pai j.e za -nekvadiiiflioiiram-e po
stavljen oster pogoj dvanajst
mesečne poprejšnje zaposlitve. 
Talka ureditev z ozirom na .dej
stvo, da imajo do otrok vsi za
varovanci popolnoma enake ob
veznosti, prav gotovo mi umest
na. Potrebno je u-p-o-števati, da 
se prispevek plačuje enako od 
enih kakor drugih zavarovan* 
cev. V primeru, da se odpravi 
dosedanji delovni staž za pri
dobitev otroškega dodatka, od
padejo tudi vse ovire pri dodat
ku materam - zavarovankam, ki 
same vzdržujejo otroke.«

Republiški odbor je že pred 
leti načet vprašanje individual
nih m skupnih norm. Takrat 
so ugotavljali, da je skupinska 
norma dobrodošla le tam, kjer 
sp v skupini i-s-kr-eini ljudje, ki 
si upajo drug drugemu povedati 
svoje napake1 m kjer je njihova 
storilnost vsaj približno enaka. 
Individualne norme pa tudi ni 
moč upeiljati tam, kjer se na
ročila menjajo.

Leta 1953 so imeli v lesnem 
podjetju v Logatcu velike teža
ve z uvajanjem norm. Velika 
večina je bila proti njim. Ko pa 
so uvideli, dia bodo oni sarm 
imeli od tega velike koristi, se 
norm niso več bali, Lani je bi
lo v tem podjetju od vse,ga dela 
opravljenega 76 odstotkov " po 
normah. V začetku letošnjega 
leta so uvedli polurni odmor — 
pri težjih delih dobe delavci 
pol litra m-l-eka. Storilnost dela 
se je precej povečala in norme 
presegajo zdaj c-elo zia 10 od
stotkov. V -podjetju sodijo, da 
če bi vsi delavci dobili tak do
datek, bi se storilnost dela še 
povečala.

Pri razpravljanju o nerealnih 
normah se večkrat ustavimo ob 
vprašanju, kje so vzroki. Iz an
kete o normah, ki jo je -razpi
sal rep-ubliiki odbor, lahko raz
beremo, da podjetja navajajo 
različne vzroke, zaradi katerih 
so norme nerealne; na prime,r 
nepreizkušenosit izdelkov, pre- 
maih.na naročila, slaba organi
zacija d e,la, nespretnost delav
cev itd. P-rav gotovo pa nas bo

do k realnemu postavljanju
nioirm prisilile razmere na tr
žišču din obstoj podjetja.

Pomanjkljivi dosedanji plačni 
sistem nekoč niti ni dovoljeval, 
da bi normam posvetili večjo 
pozornost. Z novim sistemom 
delitve dohodka pa smo le na
pravili k o rak naprej. Na vs-a-k 
način bojno tobriali uvajati -nor
me po nebih objektivnih eko
nomskih merilih. Tu ne gre sa
mo za to, da bo delave-c za čim 
več opravljenega dela prejel 
čim večji zaslužek. Tu bo treba 
upoštevati kvaliteto opravlje
nega dela, ravnanje z materia
lom itd. Nastaja ceil kup pro
blemov, ki jih ne bo mogel .re
šiti le .norm Irec, sodelovati bo 
moralo tudi tehnično vodstvo 
s člani de lovnega kolektiva. 
Preprečiti pa moramo vsako 
tako imenovano striženje norm. 
Delavci bodo imeli zaupanje 
do ■normiranega dela le, če bo
do v-e-d-eli, d,a so norme usta
ljene.

Tudi -kadar govorimo o pre
mijskem sistemu, nenehno 
ugotavljamo, da je ta sistem 
neprikladen. k,er premije izpla. 
čuj.emo Iz dobička. Premije se 
pogosto spremenijo le v dodat
ne pla-čč.

O premijah in norma-h so go
vorili že na občnem zboru Sin
dikata lesnih delavcev Slove
nije, razpravljali na neštetih 
konferencah in tudi na tem ple
numu so o normah ln premijah 
največ govorili. Izgleda pa, da 
kakega večjega napredka niso 
dosegli. Zato bi bito morda Ig 
prav. da bi skupaj z Združe
njem podjetij lesne Industrije 
proučili vsa ta vprašanja in z:-- 
vzeli določena stališča. Le tako 
bomo zares napravili korak na
prej. namesto da se leta in letia 
vrtimo v začaranem krogu.

Na plenumu so razpravljali še 
o delavskem upravljanju v les
nih podjetjih. B.

PET KOMISIJ
Predsedstvo občinskega sindi

kalnega sveta na Jesenicah je na 
svoji redni seji ugotovilo, da so 
bile volitve v nove delavske 
svete v pretežni večini uspešno * 7
izvedene. Zelo -pestra je tudi 
struktura novih delavskih sve
tov. Tako je v centralnem de
lavskem svetu železarne Jeseni
ce od 67 članov DS, 30 mladih 
delavcev in 57 članov Zveze ko
munistov. Čeprav je precejšnje 
število žena vključenih v obrat
ne delavske sv-ete, pa gotovo 
ni prav, da je od 600 zaposlenih 

besed o svečanosti, ki jo je ob- žena v centralnem delavskem

IZ PODRUŽNICE 
ŽELEZNIČARJEV V ROGATCU

Slovo od dveh 
zaslužnih odbornikov
Čeprav malce pozno, je ven

darle prav, da povemo nekaj

bajala sindikalna podružnica 
železničarjev v Rogatcu, ki so 
se poslovili od svojih zvestih 
članov Ivana Hanerja in Ed
varda Kranjca.

Tovariš Hamer je bil 11 let 
blagajnik podružnice, leta 1920 
je sodeloval, v stavki železni
čarjev, bil je borec NOV in 
nadvse dober in zvest tovariš. 
Tovariš Kranjc pa je bil dol
go vrsto let tajnik sindikalne 

- podružnice, še pred vojno 
so ga preganjali, med vojno pa 
izselili.

Ko sta odšla v zasluženi po
koj st-a predsednik in tajnik 
.občinskega sindikalnega sveta 
v Rogaški Slatini izročila slav
ljencema priznanja za njuno 
neumorno sindikalno delo.

svetu samo 1 žena. Zato bo v 
bodoče ena od zelo važnih nalog 
sindikata, dia bo preko obratnih 
delavskih svetov uveljavljal in 
usposabljal tudi žene za prevze-m 
nalog v samoupravljanju. Seve
da bo potrebno pomagati že
nam, da se bodo čimbolj raz
bremenile tudi domačega dela.

Politično aktivnost sindikata 
ir. delavskih svetov pa je zlasti 
opaziti v pripra-v-ah za pivi zgo
dovinski kongres delavskih sve
tov. V železarni na Jesenicah so 
bili že izvoljeni delegati za kon
gres. Na raznih konferencah pa 
so razpravljali o vsebinskem po
menu kongresa. Vse premalo pa 
se je razpravljalo o pomenu 
kongresa in o novih gospodar
skih ukrepih v manjših kolekti

vih. Dobro se pripravljajo na 
kongres tudi železničarji.

Kako veliko važnost posvečajo 
jeseniški žeilezarji samemu kon
gresu, se vihti tudi v tem, da kar 
pet komisij pripravlja gradivo 
za kongres. Pred odhodom dele
gatov na kongres bodo jeseniški 
železa rji raepravljali še enkrat 
na posebni slavnostni konferenci 
o koreferatu, katerega priprav
lja sindikat in delavski svet. V 
referatu so pasebn-o obdelane iz
kušnje obratnih delavskih svetov, 
kateri so se pokazali kot zelo 
uspešna oblika, in pomoč cen
tralnemu delavskemu svetu. Ta
ko centralni delavski svet raz
pravlja in sklepa samo o ključ
nih gospodarskih vprašanjih to
varne. Vse probleme pred vsako 
sejo delavskega sveta temeljito 
pripravijo razne komisije iz vrst 
članov delavskega sveta.

Analiza o delavskem samo
upravljanju opozarja tudi na to, 
da ima delavsko samoupravlja
nje preozek materialni okvir. V 
koreferatu so tudi zajeta razna 
vprašanja iiz področja odnosov 
med organi samoupravljanja in 
komuno. Zanimiva je namreč 
ugotovitev, da je bilo do sedaj 
izdanih na področju samouprav
ljanja že 96 različnih uredb, kar 
brez dvoma zelo ovira enotnost 
našega gospodarskega sistema.

Z zavezanimi očmi
(Napisano med 22. in 23. povojno francosko vlado)

Franclja je še vedno brez vlade in 
verjetno bo še nekaj časa, Kriza je 
namreč huda, ena najhujših, in malo 
jih je, ki so jo pripravljeni reševati. 
Najprej je poskusil Pleven, predstav
nik majhne demokratsko-socialne uni
je, in ni uspel. Zamenjal ga je ljudski 
republikanec (klerikalec) Fflimlin in 
tudi ni uspel. Predsednik republike je 
nato ponudil mandat za sestavo nove 
vlade Guy Molletu, Ie-ta pa ga je od
klonil. Odklonil ga je tudi radikal Bil- 
lers. Končno se je s krizo spoprijel 
radikal Bourges-Maunoury, izid njego
vih prizadevanj pa je tudi dokaj nego- 

. ' tov.
Socialist Guy Mollet je vladal' 15 me

secev in 21 dni. Umakniti se je moral, ker 
mu parlament ni hotel izglasovati zaup
nice v zvezi z novimi davki. Zanj je gla
sovalo 213 poslancev, 250 proti, 70 poslan
cev pa se je glasovanja vzdržalo.

Molletov čolnič se je potopil zaradi 
novih davkov, toda davki so bili le maj
hen val, ki ga je povzročil velik vihar z 
velikimi valovi. Nova vlada bo morala 
pomiriti ta vihar, drugače se bo kaj hitro 
potopila.

Glavna problema sta Alžir ln ekonom
ska kriza, in med seboj sta tesno pove
zana.

Mollet je 1. februarja lani sestavil 
vlado Republikanske fronte, v katero so 
se združile stranke zmerne levice in leve
ga centra (socialisti, radikali, poslanci 
demokratsko-socialne unije in socialni 
republikanci), ki imajo v parlamentu 
skupno 199 sedežev. To je bila manjšinska 
vlada, saj je v francoskem parlamentu 
potrebno za večino najmanj 298 glasov. 
Mollet je moral iskati zaveznike. Podporo 
komunistov je odklanjal (v skladu z ostrim

protikomunističnim stališčem socialistič
nega vodstva), obenem pa je bil prepričan, 
da bodo komunisti podprli vse njegove 
napredne socialne ukrepe. Za ostalo de
javnost svoje vlade pa je skušal pridobiti 
podporo poslancev desnega centra in des
nice. 2e v začetku se je tesno povezal s 
klerikalnimi ljudskimi republikanci, kas
neje pa tudi s konservativno skupino ne
odvisnih. Spočetka je vladal s pomočjo 
enih in drugih, proti koncu (zlasti po spo
ru z Mendes-Franceom, ki je obsodil Mol- 
letovo alžirsko politiko) pa ga je podpirala 
le desnica. Postal je ujetnik desnice in 
ko ji je doslužil, ga je odstranila.

Guy Mollet je obljubil, da bo pomiril 
Alžir, okrepil gospodarstvo in rešil neka
tere socialne probleme. Na socialnem pod- 

.ročju je res nekaj storil, vendar s parla
mentarno podporo komunistov (plačan 
tritedenski dopust, večje pokojnine, zbolj
šano socialno zavarovanje itd.). V odnosu 
do Alžira pa je vedno bolj zvesto zagovar
jal politiko desnice in v nekaj mesecih mu 
je uspelo, da je za vojno v Alžiru porabil
7 milijardi frankov dnevno (prej 1 mili
jardo). Alžirska vojna in sueška avantura 
(v katero ga je tudi pahnila desnica) sta 
terjali ogromne vsote. Potreboval je kre
dite in desnica mu jih je zagotovila, ker je 
izvajal prav tako kolonialistično politiko, 
kot bi jo sama in ker ga je s temi krediti 
lahko izsiljevala, ko je hotel ukrepati na 
socialnem in ekonomskem področju. S tem 
je desnica pripeljala Molleta na rob eko
nomskega in finančnega prepada, in ko je 
stal prav na robu, ko ji ni mogel več 
koristiti in ko bi morala spet nekaj, pla
čati, ga je pahnila vanj.

Progresist Pierre Cot (v parlamentu je 
6 progresistov, ki sodelujejo s komunisti) 
je ob pogrebu Molletove vlade dejal: »Ne

odvisni, ki so podpirali takšno politiko 
(Molletovo alžirsko politiko) sedaj nočejo 
plačati ta zadnji račun. Napadajo finanč
nega ministra Ramadiera (socialista), češ 
da je vse uničil in da ni sposoben za to 
delo. Mar je mogel imeti dobre finance, 
če imamo slabo politiko v Alžiru? Vse kar 
se dogaja na našem ekonomskem področju 
je tesno povezano z Alžirom,«

Alžirska vojna ne terja samo neposred
nih vojaških izdatkov; njene posledice se 
kažejo na vseh področjih gospodarskega 
življenja — In ne samo gospodarskega- 
Investieije so majhne, izvoz pada, uvoz je 
vedno večji. Iz, proizvodnje so _vzeli več 
tisoč ljudi (v Alžiru se vojskuje 769.009 
francoskih vojakov). Vojna v Suezu, s ka
tero je skušala francoska vlada porušiti 
trdnjavo arabske neodvisnosti in s tem 
koristiti svoji kolonialni politiki, je ogrom
no škodovala francoski zunanji trgovini, 
prometu, proizvodnji, ker je podražila 
bencin itd.,

Ekonomski položaj Franclje je res 
obupen. Leta 1955 je njena vlada porabila 
3.465 milijard frankov In Imela 897 mili
jard frankov primanjkljaja, leta 1956 je 
porabila 3.959 milijard, primanjkljaja pa 
je bilo 1,160 milijard, letos pa znaša njen 
proračun 4.811 milijard (852 milijard več 
kot lani), predvidevajo pa, da bo primanj
kovalo 1.445 milijard frankov (285 milijard 
več kot lani). Državni dolgovi so se pove
čali za 20”/o in so marca letos znašali že 
6.950 milijard frankov. Januarja 1956 je 
imela francoska državna banka 394 mili
jard frankov rezerv, januarja 1957 samo 
100 milijard, marca pa še 19 milijard. Zu
nanja trgovina je imela leta 1955 samo 83 
milijard frankov primanjkljaja, lani 46$ 
milijardov, letos pa predvidevajo 1.300 
milijard. Od leta 1955 do 1956 so se davki 
povečali za 900 milijard frankov, letos p* 
se bodo še za 800 milijard. Vse to seveda 
povzroča inflacijske težnje. V začetku leta 
1956 je bilo v prometu 2.757 milijard fran
kov, v začetku letošnjega leta pa 3.651 
milijard ali ll«/0 več.

To je le nekaj podatkov o stanju fran
coskega gospodarstva In že tl nam dovolj
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Nmsredneie brabii ODGOVOR I NA

Kombinat lesne industrije v Logatcu se »modernizira« s svojimi 
silami. V njihovi mehanični delavnici — »stebru modernizacije« 
so iznajdljivi kovinarji izdelali že vrsto novih strojev in naprav 
oziroma preuredili stare. Samo lani so kovinarji izdelali oziroma 
predelali 18 strojev — doslej so obnovili oziroma izdelali 65% , 
strojev in naprav. — Pod vodstvom Franceta Primožiča, vodje 
delavnice, kovinarji pravkar izdelujejo po lastnih načrtih avto
matični rezkar, rezkar, kakrSnega še nima nobeno lesno-indu- 
strijsko podjetje v naši državi. Na njem bodo zrezkali v osmih 
urah od 8000 do 10.000 kosov obešalnikov, medtem ko jih »rez
kajo doslej na starem stroju v osmih urah le okoli 3500. Pri
hranili bodo torej delovne moči, energijo in lahko cele prodali 

stare stroje.

(Nadaljevanje e prve stran/l)

Odločitev ekonomistov 
velja pozdraviti, vendar...

Ce torej človek g teh stališč 
ocenjuje odločitev ekonomistov, 
da so razpravljali predvsem o 
delitvi dohodka in v zvezi s tem 
o plačnem sistemu, storilnosti, 
cenah, trgu, planiranju itd. kot 
najbolj perečih vprašanjih da- 
našn.jice, velja, takšno odločitev 
vsekakor pozdraviti. Vsak, če
tudi samo s teoretične strani 
opredeljen predlog za delitev 
dohodka, ki bi spodbujaj hitrtij- 
4o rast storilnosti in gibčnejši 
način oblikovanja plač, lahko 
nedvomno prispeva k razčišče
vanju stvari, k odločitvam, Iti 
bodo nadaljnjemu razvoju go
spodarstva nedvomno v korist.

Toda človeku se ob tehtanju 
referatov, razprave in vsakda
nje prakse vendarle porodi mi
sel, da bi zboir še pridobil ne 
svojem pomenu, če bi se e 
obravnavo nekaterih konkret
nejših . nalog ekonomistov - 
praktikov v podjetih bolj pri
bližal vsakdanji praksi.

Sprememb v delitvi dohodka 
ne gre podcenjevati

Referenti in večji del dele
gatov, ki so sodelovati v razpra
vi, namreč skoraj niso upošte
vali tega, da sp zadnje spre
membe v razdelitvi dohodka 
začele vendarle reševati to 
vprašanje na zadiovol i u j oč 
način. Seveda je treba vsa Pri
zadevanja usmeriti že naorej na 
tiskarni) e možnosti za smotrnejšo 
delitev skupnega dohodka, iska-

Z A ZGRADITEV ŽELEZNICE KOPER- HERPELJE

Dopolnilno pristanišče za Reko
Koper ho kmalu povezan s 

sodobno avtomobilsko cesto z 
notranjostjo Slovenije, vendar 
postaja čedalje bolj jasno, da 
j* prevoz po cesti fte v edino 
Predrag, To pomanjkljivost, 
namreč boljše prometne pove- 
aa'Ve z zaledjem, čuti vse go-

Nabiralci zdravilnih 
zelišči

Pristopite takoj k nabiranju!
Cvetja: belega trna alt

gloga, bezga osutega, 
mačjih tačic, rdeče de
teljice, male bele marje
tice in lipe.

Listja: šmarnice, ozkoltst- 
nega trpotca, pekoče ko
prive, lapuha, gozdne 
jagode, pelina, slezenov- 
ca, breze, melise in gren
ke deteljice. Vse liste na
biramo brez pecljev. 

Rastline: krvavega mleč
ka. dišeče perle, materi
ne dušice, ženiklja, gosje 
trave, navadne plahtice 
ali hribske rese, njivske 
mačehe, njivske preslice, 
ptičje kače, vodne kre
še. melise, kurja črevca, 
zdravilnega jetlčndka. 

Lubje; krhlike.
Korenine: — baldrijana,
šmarnice In ženiklja, 
Seme: Jesenskega podle-
Vršlčke: belega trna ali

gloga (cvet in listke 
usmukamo z vej).
Cene lahko dobite pri 

vaši kmetijski zadrugi ali 
Pa pri GOSADU, Ljublja
na, Prečna ul. 4.

spodarstvo na Koprskem.
Z zgraditvijo pristanišča v 

Kopru ii,n z železniško povezavo 
z zaledjem bi lahko razbreme
nili pristanišče na Reki, ki le 
z velikimi težavami zmaguje 
mamaččiajoči notrajijl tranzitni 
promet. Koper bi lahko postal 
tudi važno tranzitno pristani
šče, ke,r je raizdalja oii jugo
slovanskih obmejnih postaj do 
Kopna prav zia malenkost več
ja od razdalje do Reke, v ne
katerih primerih pa celo manj
ša. Iz Šentilja (severno od Ma
ribora) do Rek« znaša n. pr. 
razdalja 315 km, do Kopra pa 
bi po zgraditvi nove proge 
Herpelje—Koper znašala 330 
kilometrov; iz Kotoribe (na 
madžarski meji) do Reke 363, 
do Kopira 384 km; iz Subotice 
do Reke 627, do Kopra 664 km. 
Od Jesenic1 * * * * * do Kopra pa bi bila 
razdalja krajša, saj bi znašala 
137 km, medtem ko meri proga 
Jesenice—Reka 200 km.

Zgraditev elektrificirane že
lezniške proge Herpelje—Koper 
v dolžini 37'km bi stala 5 mi
lijard 47 milijonov dinarjev. 
Piriogo bi. lahko zgradili do leta 
1950. Tudi delo za zgraditev 
luke v Kopru hi lahko bilo 
končamo do leta 1060; stalo bi 
eno milijardo 200 milijonov di
narjev, V pristanišču bi dose
gli zmogljivost približno 800 
tisoč ton na leto.

Delo za dopolnitev roškega

prietaniičs bi bilo dražje, ka
kor za graditev pristanišča v 
Kopru in piroge Herpelje—Ko- 
pe-rl. Po cenitvah kfcrokjovnja- 
kov bi bilo potrebno za grad
njo obale na Reki okoli 2 mili
jardi dinarjev, za razširitev in 
ureditev železniške postaje pa 
10 milijard dinarjev.

Domači jn tranzitni promet 
bi zagotovil Kopru vsaj okoli 
400.000 ton na leto. Zgraditev 
železniške proge hi seveda 
mnogo pdipomoSla k razvoju 
turizma.

Koper z bližnjo okolico lm,a 
na razpolago okteti 22.450 kv. 
metrov7 * 8 neizkoriščenega skla
diščnega . prostora. S približno 
tolikšno količino skladiščnih 
prostorov opravi splitska luka 
okoli 1 milijon 149.000 tbn let
nega prometa. Koper že sedaj 
dopolnjuje raško luko, ker se 
nekatere vrste blaga kakor 
bombaž, maščobe jn sol preva
žajo z Reke y koprsko skladi
šče, čeprav to podira žuj e pre
vozne stroške. Poleg tega raz
polaga Koper s hladilnico 
(zmogljivost 128 vagonov) tar s 
pred-drtem, dolgim nad 1 km, 
ki je ž.e usposobljen za vskladi- 
ščenje maščob, olja, ipulp, s ati
ja itd. Tako bi lahko okoli 5000 
to.n pokvarljivega blaga že se
daj uskladiščili v Kopru. Takš
nih skladišč s toUikšno zmoglji- 
vostjo nilmia nobeno pristanišče 
na Jadranu.

nje možnosti za čim gibčnejše 
oblikovanje plač, skratka vzpo
staviti arnj e takšne delitve do
hodka in oblikovanja plač v 
vsem gospodarstvu in ne samo 
v posameznih gospodarskih pa
nogah.

K iskanju takšnih možnosti, k 
čim boljšim odločitvam in pred
logom hi na primer nedvomno 
precej prispevala podrobna raz
členitev dobrih in slabih strani 
načina oblikovanja in delitve 
dohodka in plač, kakršen je bil 
že lami uveljavljen v kmetij
stvu. Izkušenj iz načina obliko
vanja delitve dohodka in plač, 
ki j® bil letos uveljavljen za 
rudarstvo, gradbeništvo itd. in 
ki je v bistvu enak lanskoletne
mu načinu in oblikovanja deli
tve dohodka v kmetij stvu, nam
reč sedaij res še ni mogoče do
biti. Podjetja so šele pred krat. 
kirn zvedela, pod kakšnimi po
goji bodo delila dohodek, ker 
so bili plani komun pozno spre
jeti glede na pozno spremembo 
zveznega družbenega piana. Kot 
rečeno, bi bila takšna razčle
nitev sistema oblikovanja in de
litve dohodka ip plač v kme
tijstvu nedvomno (koristna in 
razprava se prav gotovo ne bi 
sukala le več ati manij okoli te
oretičnih vprašanj.

Praktične naloge in napotilo
Zbor se ne bi zadržal toliko 

na obravnavanju deklarativnih 
strani načel, ki so v bistvu že 
jasna in o katerih je svojo be
sedo že izrekla Zvezna ljudska 
skupščine, kot je eden od de
legatov ocenil razpravo, če bi 
referenti ^posvetili vsaj enega 
od referatov obravnavanju neke 
praktične naloge ekonomistov v 
podjetjih.

Sodobne organizacije podjetij 
si skoraj ni mogoče zamisli ti na 
primer brez podrobnega obrav
navanja in zasledovanja stro
škov v posameznih obratih ozi
roma bolje rečeno v posamez
nih ekonomskih enotah znotraj 
podjetja. Organizacija obračuna 
v okviru ekonomskih enot zno
traj podjetja ni enostaven po
sel. Pri nas so se lotili ome
njenega načina obračunava
nja stroškov le v maloštevilnih 
podjetjih, čeprav je takšen na
čin obračunavanja stroškov v 
vseh industrijsko razvitih de
želah (ZSSR, ZDA itd.) zelo 
upoštevan in je skladen tudi z 
delavskim upravljanjem pri nas. 
Organi delavskega upravljanja 
imajo nedvomno boljši pregled 
im več možnosti za odločanje o

napredku podjetja, če imajo 
vedno ip-red teboj podatke o 
uspehih ali slabostih obratov in 
oddelkov oziroma ekonomskih 
enot. Obenem $ temi analizami 
pa sov podjetju tako rekoč avto
matično ustvarjene možnosti za 
pravilnejše nagrajevanje n. pr, 
za prermiranje, ker temelje pre
mije le na finančnih pokaza
teljih ekonomskih enot, ne pa 
na neki subjektivni presoji tega 
ati onega činitelja v podjetju), 
kar vse vpliva tako na rast 
sterilnosti kot tudi na zmanjša
nje stroškov.

Pri nas v Sloveniji že dalj 
časa obračunavajo stroške na ta 
način v podjetju »Planika« v 

’ Kranju. Analiza dobrih In sla-
‘ bili strani takšnega načina obra
čuna vam j a stroškov lz »Planike« 
ali iz drugih podjetij pri nas 
bi nedvomno koristila ekonomi
stom - praktikom, kajti študilj- 
ekih del s tega področja, vsaj 
kolikor je znano, 'nimamo, s 
prevodi in originali pa si tudi 
ne moremo kdo ve kaj pohva
liti.

Ne zamujajmo...
Obravnavanje enega od po

dobnih praktičnih primerov bi 
nedvomno celotno razpravo bolj 
približalo k dnevnim praktič
nim nalogam itn del sklepov 
zbora, ki jih je sprejel, ne bi 
bili le splošnega pomena, le 
splošna načela, temveč zelo 
konkretno napotilo za bodoče 
delo ekonomistov v podjetjih. 
To pa bi tudi koristilo napred
ku goispodaržkega razvoja sploh, 
kajti še ta'ko idealni predpisi o 
delitvi dohodka ne bodo dosegli 
svojega namena talko dolgo, do
kler no bodo vodstva podjetja 
in organi upravljanja vedeli za 
vsak djn»r, na kakšen način in 
kje to ga pridobili ati izgubili. 
Če se bomo nečesa podobnega 
lotevati tedaj, ko bomo dobiti 
uredbo o delitvi dohodka, ka
kršno želimo in tedaj začeli 
iskati možnosti, načine in poti, 
kako čimbolj® vplivati na 
zmanjšanje stroškov, rast sto
rilnosti, a s tem v zvezi na rast 
dohodka in plač, bomo precej 
zamudili.

Kot rečeno, odločitev ekono
mistov, da so se odločili raz
pravljati predvsem o delitvi do
hodka In o- vsem, kar je s tem 
v zvezi, je vsekakor treba po
zdraviti. Vendar se mi je kljub 
tej vsekakor hvalevredni odlo
čitvi zdelo vredno napisati ne
kaj omenjenih pripomb ob robu 
letošnjega zbora ekonomistov 
Slovenije. Peter Dornik

Več skrbi turizmu!
Zdaj pred letno turistično se- linami, bogatimi senčnimi go

zdno in planinsko sezono, ko se 
vsi ljudje pripravljajo na do
pust, je bila na Bledu skupna 
konferenca gostinskih in turi
stičnih organizacij koprskega 
in piranskega okraja, s pred
stavniki turistične zveze in go
stinske zbornice okraja Kranj.

Nikjer na svetu ne morejo 
nuditi razvajenim ljubiteljem 
gora in morja toliko edinstve
ne pestrosti in lepote kot prav 
v Sloveniji in Jugoslaviji, kjer 
so si v neposredni bližini skal
nati velikani, 'snežnitei, alpske 
reke, jezera, s čudovitimi do-

*|ovorno pričajo, kam je socialist Guy 
"foliet privedel svojo državo.

In kaj sedaj? Kako rešiti vladno krizo 
*n kdo naj jo reši? Kako rešiti- in kdo naj 
r®ši gospodarsko krizo? To so vprašanja,
0 katerih razpravljajo te dni v palači fran
coskega parlaVnenta, na sedežih strank, v 
javnem življenju.

V francoskem parlamentu so sedeži (od 
evice proti desnici) razdeljeni takole: ko

munisti 143, progresisti 6, socialisti 100, 
radikali 45, demoltratsko-socialna unija 20, 
radikalni disidenti 13, radikalna levica 13, 
Prekomorski neodvisni 6, ljudski republi- 

anci 74, socialni republikanci 21, neodvis- 
* kmetje 102, poujadisti 37. Nestrankar- 
kih poslancev je 14. Za sestavo vlade je 

Potrebno najmanj 298 glasov.
Najprej moramo ugotoviti, da s poslart-

1 skrajne levice (komunisti, progresisti) 
n skrajne desnice (poujadisti) noče nihče 
i *lov>t| in da zato pri sestavi nove

a<te ne pridejo v poštev. Komunisti sicer
®.re511a8ajo, naj bi sestavili koalicijsko 
‘ad° strank Republikanske fronte in ko

st« itStov (ki bi imela v programu vzpo-
el»i i V mlru v Alžiru, gospodarski In so-
n n’ napredek v državi in razvoj med- 
^ rodnega sodelovanja), stranke Republi- 

nske fronte pa tega predloga niti slišati
z eej0' v poštev pridejo torej le stranke 
j erne levice, levega in desnega centra 
BpJn'i,r,,e desnice — od socialistov do 

dvisnih — ki imajo 408 poslančev. To 
so m°.raik različnih strank In strančic, ki 

n i anje neenotne, saj Ima vsaka svoje 
to ° in desno krilo in svojo sredino, in 

djemi skupinami so pogosto večja na- 
•* kot med strankami. Nekateri ime

la or m ,ta konglomerat Nacionalna unija, 
r ;.enitno njeno vlado pa »vlado narodne 
utorJ,"- Takšna vlada pa je za mnoge 
Dra i:*’ sa’* nobcna °d teh strank ni pri
ti ri,ena na tako veliko popuščanje, kot 
ie,|ga zahteva. Združuje jih le skupna 
gIe a’ da hi Francija obdržala Alžir, toda 
ttredb pol*tlčr|e. gospodarske in socialne 
has ’tVe v Atiširu se razhajajo. Povsem 
flar?v°tnl pa *° nJlkovi pogledi na gospo-

8*e in socialne probleme.

Ljudski republikanec Pflimlin, ki je po 
Pievenovem nekajdnevnem »razjasnjeva
nju« sprejel mandat za sestavo vlade, se 
je trudil, da bi zbližal vse "stranke od so
cialistov do neodvisnih in sestavil vlado 
Nacionalne unije. To pa je bilo nehvaležno 
in neuspešno delo. Njegov program je bil 
skupek kompromisov, s katerimi se niso 
strinjali niti socialisti in niti neodvisni.

Socialisti so na svojem izrednem kon
gresu, ki so ga sklicali takoj po Molieto- 
vem padcu, sklenili, da bodo sodelovali le 
v tisti vladi, ki bo izvajala njihovo social
no in gospodarsko politiko. Guy Mollet se 
je sicer zavzemal za sodelovanje v Pfiim- 
llnovi vladi, vendar se ni upal iti pre
daleč, ker se je leva skupina v njegovi 
stranki, ki noče več popuščati desnici, 
močno okrepila. Socialistični kongres Je 
odklonil zamisel o sodelovanju z neodvis
nimi in se zavzel za nove davke ter social
ne dajatve. S tem je Pflimlinovo prizade
vanje za sestavo vlade Nacionalne unije 
propadlo.

Sedaj so na vrsti radikali. Osebnost 
desnega radikala Bourges-Maunouryja, ki 
Je sprejel mandat za sestavo nove vlade, 
ne obeta veliko. Bil je zvest Molietov so
delavec, Iskren pristaš njegove alžirske 
politike. Upa na podporo socialistov, ljud
skih republikancev, socialnih republikan
cev, radikalnih disidentov in demokrat- 
sko-socialne unije. To sicer še ni dovolj, 
sodi pa, da ga bodo podprli tudi neodvisni, 
čeprav jih ne bo vzel v vlado. To so le 
upi in ugibanja, saj še ni gotovo, da bodo 
zanj glasovali poslanci radikalne levice In 
sredine, ki še vedno sledijo Mendes-Fran- 
ceu, čeprav je le-ta odstopil s položaja 
podpredsednika radikalne stranke.

Bourges-Maunouryjeva vladna koalicija 
bi nadaljevala politiko Molletove vlade

težja bremena nove obdavčitve. Naslonila 
bi se na Ameriko in jo prosila za denarno 
pomoč, ki pa je najbrž ne .bi dobila. Ame
riški poslovni krogi niso pripravljeni v 
neskončnost polniti prazno francosko vre
čo, ne da bi od tega kaj imeli. Ameriška 
vlada pa ne bi rada podpirala francoska 
kolonialna prizadevanja v Alžiru in se s 
tem zamerila Arabcem, ki jih sedaj snubi 
za podporo Eisenhowerjeve doktrine na 
Srednjem vzhodu.

ZDA so v zadnjih letih občutno znižale 
svojo pomoč Franciji. Leta 1955 Je Fran
cija dobila 216 milijonov dolarjev ameri
ške pomoči, 1956. leta 110 milijonov, letos 
pa je predvideno le 35 milijonov dolarjev. 
Ameriški finančni minister Hamphrey je 
pred dnevi izjavil: »Francozi skušajo do
biti posojilo... Toda, da bi Francija do
bila večjo pomoč, mora najprej očistiti 
svojo hišo. Pomembno mora znižati uvoz, 
zvišati davke, radikalno zmanjšati indu
strijske investicije in odpraviti vojne 
izdatke za Alžir.« V ZDA pa govore tudi 
o drugih pogojih, na primer o tem, da bi 
morala Francija prepustiti ameriškim 
družbam petrolejske vrelce v Sahari. Vse 
to seveda zmanjšuje možnost ameriške 
pomoči. In tudi če bo ta pomoč prišla, 
problem ne bo rešen. Nikoli ne bo tako 
velika, da bi rešila francosko gospodar
stvo iz alžirske zanke in odpravila neza
upanje javnega mnenja v Franciji, katera 
je z vsako ameriško pomočjo manj samo
stojna.

Iz vsega doslej navedenega je razvidno, 
da se je Francija lotila reševanja svoje 
vladne krize z napačnih pozicij. Nobena 
francoska vlada ne bo uredila gospodar
skih problemov, če bo nadaljevala vojno 
v Alžiru. Pomiritev v Alžiru pa je odvisna

zdovi, žitnimi polji, vinogradi 
in morjem.

Pri nas bomo morali v bo
doče še v mnogo večji meri 
kot do sedaj posvetiti vso skrb 
nadaljnjemu razvoju turizma, 
poskrbeti bomo morati za raz
širitev turistično - gostinske 
mreže in za enakomerno izme
njavo turistov v planinskih in 
obmorskih krajev. Do-mačim 
izletnikom moramo nuditi pri
jeten dopust v planinskem .sve
tu in ob obalah našega morja. 
Pri tem naj bi poleg gostinsko- 
turističn-ih organizacij sodelo
vala tudi planinska društva in 
društva prijateljev prirode. Na 
široko odprimo vrata in poka
žimo pot delavnim ljudem in 
mladini v bogastvo in lepoto
planinskega 
sveta.

obmorskega 
V. 2.

UVOZ STROJEV IN NAPRAV 
ZA ODDELEK UMETNEGA 

USNJA V TOVARNI KONUS

Na tretjem mestu
Predstavniki usnjarskega kom

binata Konus v Konjicah se te 
dni mude v Italiji, kjer skupaj 
z zastopniki naših uvoznih pod
jetij razpravljajo o nakupu ne
katerih strojčv in naprav za 
oddelek umetnega usnja. Odde
lek umetnega usnja" v Tovarni 
Konus je edini tovrstni obrat 
pr.i nas. Če bo v kratkem času 
uspelo uresničiti načrte za raz
širitev tega oddelka, bo proiz
vodnja umetnega usnja porastla 
od sedanjih 300 na 1.300 ton. 
Brutto dohodek oddelka Pa bo 
večji za okoli milijardo dinarjev 
letno. Kombinat Konus pa bi 
se s proizvodnjo umetnega us
nja uvrstil na tretje mesto v 
svetovnem merilu. Surovin za 
umetno usnje je dovolj, go
spodarske koristi 'bodo precejš
nje. vse je seveda odvisno od 
odobritve potrebnih kreditov in 
nakupa strojev.

V. L.

skoro na vseh področjih, bila bi le za spo- * od francoske pripravljenosti priznati alžir-
znanje nekoliko bolj desničarska, ker bi 
socialne in gospodarske pobude socialistov 
zavirala radikalna desnica. Nadaljevala bi 
alžirsko vojno in razpisala nove davke) 
verjetno pa nekoliko manjše, da ne bi po
polnoma odbila neodvisnih, se pravi veli
kih kapitalistov, ki bi morali nositi naj«

skl narod in njegovo neodvisnost. In ker 
te pripravljenosti ni, se vojna nadaljuje 
in gospodarska kriza je vedno večja. To 
je tisti začarani krog, v katerem se je 
znašel Guy Mollet in v katerem se z za
vezanimi očmi vrte tudi vsi ostali botri 
sedanje francoske krize.

DOPUST
R. H., Ljubljana: Ko ste zahtevali, da se vam omogoči ali 

nastop dopusta med odpovednim rokom ali pa plačilo odškodnine 
za neizkoriščen dopust, je bila ta zahteva zavrnjena z uteme
ljitvijo, da vam ne pripada. — Odgovor: Z majem ste si res šele 
pridobila pravico do rednega letnega dopusta, saj je s 5. majem 
iztekel 11 mesečni čakalni rok. Pravico do dopusta ste si torej 
že pridobili. V tem oziru odgovor podjetja ni bil pravilen. Toda 
tudi vaša zahteva ni docela. utemeljena. Kdor odpove delovno 
razmerje, nima pravice zahtevati odškodnino za neizkoriščeni 
dopust v primeru, če ga ni mogel izkoristiti do izteka odpoved
nega roka. Dopusti se nastopajo po letnem razporedu in če vaš 
nastop dopusta ni bil predviden za mesec maj, potem ga podjetja 
ni bilo dolino dati. Pravico do izplačila odškodnine za neizko
riščen dopust ima samo tisti, komur odpove gospodarska orga
nizacija.

INVALIDNINA
P. J. H.: Sodpo odpoved stanovanja je možno izvesti le, če se 

odpovedanemu stanovalcu poprej preskrbi drugo ustrezno sta
novanje.

K. I., Trllčno: Pišete, da je tarifni pravilnik pripravila 3- 
članska komisija in o njem ni bil obveščen noben delavec v 
podjetju. Zaradi tega se je moglo po vašem mnenju dogoditi, da 
prejemajo obratovodje višjo tarifno postavko kakor pa kvalifi
cirani delavci, čeprav nimajo obratovodje prav nič višje kvalifi
kacije kot ostali kvalificirani delavci in bi po vašem mnenju 
morali imeti vsi enake tarifne postavkfe. Obratovodje in drugo 
vodilno osebje podjetja prejemajo tudi premije. Menite, da bi 
bili tudi ostali delavci upravičeni do premije in to svoje mnenje 
utemeljujete s tem, da je vsakemu delavcu dobrodošlo, če prejme 
nekaj več. Zato bi radi vedeli, komu pripadajo premije in ali 
se morajo premije res Izplačevati tako, da za £o nihče ne ve. 
In končno vprašujete, ali imate pravico do plače za čas zastojnih 
ur, ki nastanejo zaradi vremena? — Odgovor: Ce je res, kar 

- trdite, da je tarifni pravilnik sestavila 3-članska komisija in ni 
5 o predlogu mogel razpravljati delovni kolektiv, ker mu ta ni bil 

dan na razpravo, je vaš tarifni pravilnik nezakonit. Kar sporočita 
to Tajništvu za delo Okrajnega' ljudskega odbora, .ki bo tak 
tarifni pravilnik razveljavilo in odredilo izdelavo novega, in 
sicer tako, da bo predlog 15 dni pred sprejemom na razpolago 
vsem delavcem kolektiva. Ni se pa mogoče strinjati z vašim 
mnenjem, da bi morali imeti delovodje isto tarifno postavko 
kot ostali delavci, zato ker imajo enako kvalifikacijo. Tarifna 
postavke v tarifnem pravilniku se namreč ne določajo po osebnih 
kvalifikacijah, temveč po delovnem mestu. In prav gotovo je 
delovno mesto obratovodje odgovornejše, zahtevnejše in je 
potemtakem nemogoče, da bi bile za odgovornejša in zahtev
nejša delovna mesta tarifne postavke enake manj. zahtevnim 
delovnim mestom. Po docela zgrešenem - načelu »enakih, želod
cev« se pač dober tarifni pravilnik ne da izdelati in tudi organi
zacija dela takega hačela ne prenese. Kakor koli je res, da je 
vsakemu dobrodošel kakšen dinar več kot pišete v svojem pismu, 
pa premije vendarle niso zato, da se zvišujejo plače. Do premij 
so lahko upravičeni le tisti, ki so na takih delovnih mestih, kjer 
se da poleg izpolnjevanja svoje delovne dolžnosti doseči še 
poseben delovni uspeh. Če je res, da je prihranek na uporabi 
orodja, oglja in drugega gradiva odvisen le od delavcev, ki 
neposredno izdelujejo bruse, potem so lahko tudi ti delavci 
deležni premije za dosežene prihranke in za takšne prihranke 
ne bi mogli dobiti premij drugi. Seveda pa mora biti v pravil
niku o premijah predpisano, da se za prihranke na takih delovnih 
mestih priznavajo premije. Obsodbe vredno je ravnanje, da se 
premije izplačujejo tajno, kot pišete. Premija je plača za pose
ben rezultat dela in zato je prav, da vsi vedo kdo premijo dobi, 
da lahko vsi presodijo, če je to premijo zaslužil in s čim jo ja 
zaslužil. Toda ob prebiranju tega dela vašega pisma se porodi 
vprašanje, kako to, da vi ne poznate pravilnika o premijah in 
ali ni delovnemu kolektivu premijski pravilnik znan. Ta pravil
nik je sprejel delavski svet in če smatrate, da se premije ne 
obračunavajo pravilno, potem naj delavski svet zahteva točno 
poročilo o tem, kgko se premije obračunavajo in izplačujejo. 
Sredstva za premije se črpajo iz tistega dela dobička, ki ja 
namenjen za plače. Če med delom nastopijo take vremenska 
neprilike, da dela ni mogoče nadaljevati, potem mora podjetje 
zastojne ure obračunati najmanj s 70% tarifnimi postavkami. 
Vendar je možno tako obračunavati le zastojne ure, ko dela 
zaradi vremenskih neprilik na delavnik ni bilo mogoče začeti 
ali je nastala prekinitev med delom. Ni pa mogoče tako plačevati 
prekinitve, ki traja več dni. Novo odmero davčne osnove in 
davka pa takoj javite Okrajnemu zavodu za socialno zavarovanje.

PLAČEVANJE
L. I. O. J. Prizadeti: V letu 1955 so po* odobritvi delavskega 

sveta nekateri delavci dobili deske po znižani ceni. Ldta 1956 pa 
je delavski svet sklenil, da je treba razliko v coni kriti iz tistega 
dela dobička, ki je bil namenjen za plače. Glede na ta sklep 
so vsem delavcem »odtrgali« 28 % od dobička. Pri tem se niso 
ozirali na to, kdaj so delavci nastopili delo in tako so odtrgali 
tudi Vam, čeprav ste se zaposlili šele v 1956. letu. — Odgovor: 
Po predpisih uredbe a delitvi celotnega dohodka se vrednost 
lastnega materiala ali izdelkov, prodanim članom kolektiva, vra
čunava prav tako v celotni dohodek podjetja in sicer po pro
dajnih cenah, če je torej podjetje prodajalo deske, ki .so njegov 
proizvod, delavcem po znižanih cenah, je bilo treba razliko do 
prodajne cene kriti — iz dobička za plače ne glede na more
bitne sklepe delavskega sveta. Verjetno je delavski svet sprejel 
sklep, ki ga omenjate v svojem pismu, ker 'je bil pri potrditvi 
zaključnega računa preostati del dobička za plače zmanjšan za 
znesek, ki ga je bilo treba priračunati k znesku za prodane deske 
po torej navidezno znižani ceni. Na tak način dosežejo nekateri 
znižanje na račun ostalih, ki so za toliko prikrajšani za plače 
iz dobička. Ker se zniža v celoti preostali znesek dobička za 
plače, se seveda zmanjšajo te plače vsem ne glede na to kdaj 
so se posamezniki zaposliti. Strinjam se z Vami, da bi morati 
razliko doplačati iz tega dela dobička tisti, ki so dobili deske po 
znižani ceni na račun plač iz dobička ostalih delavcev. To 
zadeyo pa lahko uredite samo v okviru lastnegi kolektiva. Ce 
pa gre za kritje razlike v ceni za leto 1955 in hočejo kriti to 
razliko šele letos na račun plač iz dobička za leto 1956, potem 
smatramo, da je ukrep nepravilen in da je nezakonito, odtrgo- 
vati — kot pravite — od dokončno obračunanih plač iz dobička 
iz leta 1956. V takem primeru pa bi verjetno uspeli tudi s tožbo 
na okrajno sodišče, ker je bilo podjetje dolžno to razliko kriti ■ 
že v letu 1956, ko je obračunavalo plače lz dobička, doseženega 
v letu 1955.

L. D. Maribor: Vodstvo podjetja Vam je odredilo, da razen 
rednega dela opravljate še mesečno dežurno službo, ki traja 
od 14. ure do 6. ure zjutraj naslednjega dne oziroma od 14. do 
12. ure, kadar je dežurna služba v soboto. Za ta čas so priznali 
znesek 450 d'i na mesec. Ker se morate v času dežurne službe 
hraniti v gostilni, s takim doplačilom seveda ne morete kriti 

i novih stroškov. Tega pa vodstvo noče upoštevati. — Odgovor: 
jj Predvsem bi morali povedati, kakšno delo opravljate. Sicer pa 
8 menimo, da je vodstvo z uvedbo dežurne službe odredilo — 
g nadurno in nočno delo. Torej mora te ure tudi tako plačevati.
| Res lahko namesto sprotnega obračunavanja uvede pavšalni 

znesek. Ta mora biti sorazmeren opravljenim naduram in uram 
nočnega dela kakor tudi težavnosti dela, ki ga morate opraviti 
v času dežurne službe,

POKOJNINA
V. C. Maribor: Kot učitelj praktičnega pouka ste razvrščeni 

v VIII. plačilni razred in priznan imate tudi že prvi periodski 
povišek. Prejemate tudi položajni dodatek, ker ste upravnik 
šole. Ste pred upokojitvijo pa bi radi vedeli, kako boste upo
kojeni ali kot učitelj s srednjo šolo ali kot visokokvalificiran 
delavec ker imate tudi mojstrski izpit ali kot pomožni uslužbenec 
glede na švojo šolsko izobrazbo? — Odgovor: Če bo'takrat, ko 
boste stopili v pokoj še v veljavi uredba o določanju in o pre
vedbi pokojnin in invalidnin, boste razvrščeni v pokojninski 
razred po določbi 14. čl. te uredbe oziroma po 15." čl., če boste 
imeli drugi periodski povišek. Po teh določbah se namreč usluž
benci državnih organov in zavodov razvrščajo v tisti pokojninski 
razred, ki ustreza plačilnemu razredu, v katerem se zavarovanec 
nahaja ob upokojitvi pod pogojem, da je bil v tem plačilnem 
razredu najmanj dve leti. Vi ta pogoj že izpolnjujete in bi bili 
torej razvrščeni v VIII. pokojninski razred. Če pa bi imeli ob 
upokojitvi že drugi periodski povišek, bi lahko bili. razvrščeni 
v VII. pokojninski razred. V ta razred pa ste.lahko razvrščeni 
tudi, če znaša mesečni povprečni zaslužek v .zadnjih treh letih 
zaradi prvega period sitega poviška in zaradi položajnega dodatka, 
kar je treba upoštevati, za 20 % več kot pokojninska osnove 
VIII. pokojninskega razreda.



VI

(Nadaljevanje ln konec.)

Taiko je Clauberg odpotoval v Ausch- 
wltz. Komandant taborišča mu je dal 
na razpolago Blok 10, ki je bil Izoliran. 
Clauberg je bil pooblaščen, da izbere 
med deportir^nkami tiste, ki so se mu 
zdele najbolj prikladne za te poskuse. 
Za vsak »kos« (Stiick), ki ga bo vzel 
v najem, pa mora upravi taborišča pla
čati 1 marko tedensko, kajti uprava iz
gubi s tem dragoceno delovno silo. Ta 
izdatek je šel na račun Himmlerjevega 
generalštaba, ki je medtem poskrbel za 
namestitev naprav... Za pozitiven 
uspeh poskusov je treba izbirati spolno 
zrele ženske, z zdravo in krepko konsti
tucijo, ki imajo kljub naporom v tabo
rišču redno perilo in ki so v dobi med 
17. in 40. letom. Se bolje je, če so v dobi 
med 20. in 30. letom In če so že vsaj " 
enkrat rodile, kar bo dokaz, da so na
ravno plodne . ..

Prvi izbor kandidatinj, ki so ustrezale 
tem navodilom, je izvršil taboriščni gi
nekolog dr. Wirths. Seveda, ker je šlo 
za »Stiicke« in ker je stvar »Streng ge- 
heim — Geheime Reichsache« (državna 
tajna) ni nihče pomislil na to, da bi 'te 
nesrečnice vprašal, če so pripravljene 
pristati na take poskuse. S pretvezo 
zdravniškega pregleda so bile mlade žen
ske premeščene v Blok 10 in registrirane 
v rubriko »predmet poskusov«. Iz tabo
riščnih registrov je bilo razvidno, da je 
bilo v Bloku 10 stalno od 200 do ‘395 
žensk. G živalih ni bilo več govora. 
Živali bi dtale več kot 1 marko tedensko, 
težje- jih je najti in rezultati bi bili
dvomljivi.

Poskuse na ženskah v velikem ob
segu so začeli 30. aprila 1943. 7. junija 
istega leta je Clauberg že lahko poro
čal Himmlerju, »da je metoda sterili
zacije ženskega organizma dobra in po
polna. Lahko se sterilizacija doseže z 
eno samo injekcijo med' običajnim 
ginekološkim pregledom, katerega po
zna vsak zdravnik . ., Zdravnik, ki je 
primerno usposobljen in razpolaga s 
potrebnimi napravami,, lahko ob pomo
či desetih asistentov izvrši ta poskus 
nad stotinami ali tisoč ženskami na 
dan.

»Metoda Clauberg« je sicer dosegla 
sterilizacijo žena, vendar jim ni uspelo 
to, da bi žrtve ne vedele za cilj teh 
poskusov, ki so jih vršili nad njimi 
Dr. Samuel, tinekolog iz Kolna, ki je 
bil dodeljen Bloku 10, je namreč na
pravil to napako, da je preveč govoril

O metodah svojega šefa, zato pa je kon
čal v plinski celici.

Za dosego sterilizacije moških sta se 
Clauberg in Hohfelder posluževala, ka
kor je bilo predvideno, žarkov X. Ven- 

1 dar so redkokdaj dosegli popolni re
zultat. ne da bi pri tem nastale globoke 
opekline in često nekroze organov.

Moški, na kdterih so vršili ta po
stopek, so bili poslani nazaj v taborišče 
in bili so do »novega ukaza« oproščeni 
selekcije za plinsko celico. Cez nekaj 
časa so jih spet poklicali na pregled, 
jih spraševali o posebnih sanjah, o želji 
po spolnem izživljanju, o spremembi 
razpoloženja in značaja in podobno. Za
tem so jim vsiljevali vzburjajoče po
stopke ali pa jim mehansko vzbujali 
orgazem. Seme so takoj pregledali pod

zacije, ki bi se lahko uporabila proti 
sovražnikom Nemčije — Rusom, Polja
kom, Zidom itd. Nemci morajo izko
ristiti delovno sposobnost steriliziranih 
ljudi, eliminirati pa je treba nevarnost 
razmnoževanja.« Komandant taborišča 
Hoess je na procesu priznal: »Iz raz
govorov s Ctaubergom in funkcionarji 
centralne varnostne službe sem zvedel, 
da je Himmler nameraval izkoristiti 
Claubergovo metodo za biološko uni
čenje poljskega in češkega naroda.« 
Priznal je tudi, da je vedel, da so vse 
žrtve poskusov zapisane smrti, čim

»Negativna demografija«
DOKTORJA CLACBERGA

mikroskopom, da bi ugotovili, če vse
buje življenjske klice oziroma sperma- 
tozoide. Nato so tem moškim odrezali 
sterilizirani organ ter ga poslali v Berlin 
v nadaljnji pregled. Trupla meških pa 
so romala v — krematorij.

Himmler se je navduševal za Clau- 
bergdve načrte. V začetku je govoril 
samo o sterilizaciji Zidov, toda Clau- 
bergovi načrti so odpirali nove, neslu- 
tene možnosti. Tako je pisal dr. Po- 
kornyju v "Munchen: »Imamo tri mili
jone ruskih ujetnikov. Kakšna krasna 
perspektiva! Ce jih steriliziramo, bomo 
imeli tri milijone delavcev, katerih de- 
lovfio sposobnost bomo lahko izkori
ščali do smrti in se ne bodo mogli raz
množevati.« Prav tako navdušeno je 
Pokorny odgovarjal: »Ce bo preparat 
deloval, smo v borbi s sovražnikom iz
bojevali strašno orožje, ki je silno 
učinkovito.« In Rudolf Brandt, eden 
izmed ožjih sodelavcev Himmlerja je 
pojasnil: »Himler je zelo zainteresiran 
na razvoj* cenene in rapidne sterili-

bodo poskusi dosegli cilj in bodo re
zultati preizkušeni.

Ta postopek prisilne sterilizacije so 
Nemci elegantno nazvali »negativna 
demografija«, ker niso hoteli uporab
ljati tako vulgarnih izrazov, kot je na 
primer »permanentna sterilizacija«. 
Prav tako so se izogibali izrazov »ma
sovna eliminacija«, »uničenje« in po
dobno. ter jih nadomestili z milejšimi 
izrazi, kot na p-rimer »posebni posto
pek«, »nova sistematizacija«, »končna 
rešitev« in podobno. Same politične 
deportirance, ki so bili obsojeni na do
smrtno prisilno delo, so ljubko nazvali 
»Schutzhaftlinge«, t. j. »zaščiteni jet
niki«.

* Od časa do časa so Nemci organizirali 
predavanja, da bi ž rezultati teh posku
sov, ki so jih delali »in corpore vili« na 
deportirancih, bili seznanjeni vsi nemški 
znanstveniki. Clauberg je imel tako pri
ložnost. da se je sez.nanil z ostalimi'ko
legi, ki so delali v drugih taboriščih. 
Od teh je zvedel, da je Himmler' »zelo 
radoveden« za nekatere od teh poskusov.
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5. do 11. junija je v 
| / Beogradu enajstič zase-
V S dala Svetovna konfe

renca za energijo 
(SKEE). Glavna tema zaseda- 
m$a je bila energija kot raz
vojni činitelj gospodarsko ne
razvitih držav.

Svetovna konferenca za 
enerigjio je bila osnovana leta 
1924 kot mednarodna konfe
renca za raziskovanje in iz
koriščanje energetsikčih virov 
v raznih deželah. Njena nalo
ga je bila, da bi na čimpre- 
proatajši in učinkovit način 
ugotovila rezerve to letno po
trošnjo raznih virov energije. 
Posredovala je -izkušnje raz
nih držav pni izdelavi in upo
rabi strojev za ustvarjanje, 
prenos to potrošnjo energije. 
Danes ima Svetovna konfe
renca položaj svetovalnega, 
telesa Združenih narodov. Pri
dobila sd je široko zaupanje 
vlad to strokovnjakov 50 dr
žav. Do sedaj je imela SKEE 
pet zasedanj im 10 posebnih 
sestankov.

Jugoslovanski energetski so
delujejo že od njene ustano
vitve. V tem obdobju je Ju- 
goslaviiljla ocDiigra-la pomebn-o 
vlogo. Leta 1954 so v Ženevi 
podpisali pogodbo med Av
strijo im J-ugoslaviijo o ener
getskem izkoriščanju reke 
Drave. Studijo o možnostih 
izvoza električne energije Ju
goslavije je dve leti priprav

ljala skupina strokovnjakov 
Avstrije, Italije, Jugoslavije 
in Zahodne Nemčije. Študijo 
je izdelala ekonomska evrop
ska komisija Združenih naro
dov kot posebno publikacijo. 
Za enajsto zasedanje je jugo
slovanski nacionalni komite 
SKEE v sporazumu z Zvez
nim izvršnim svetom predlo
žil temo Energija kot razvoj
ni čiMtelj nerazvitih držav, 
ker je menil, da se za to temo 
zanima precej držav, ki bodo 
v kratkem stopile v zamotan 
proces industrializacije svoje
ga gospodarstva.

In takoj je stopil v akcdijio: domislil se 
je, da bi svojemu šesfu nudil edinstveno 
predstavo. Pripravljenih je imel že 500 
žensk, ki so bile že sterilizirane. Izbral 
bo enako število moških, ki so spolno 
sposobni in dobro hranjeni (dobil jih bo 
med KAiPOSI in VORARBEITER.il. sko
raj vsi navadni nemški kriminalci). V 
prisotnosti Reichsfilhrerja se bo izvršila 
spolna združitev teh moških s sterilizi
ranimi ženskami, ki so vsaj enkrat ro
dile. »To bo veličasten, nesporen dokaz«. 
Po spolni združitvi bodo te ženske lahko 
premestili v drugo taborišče in Himmler 
se bo lahko prepričal, da ne bo nobena 
izmed njih noseča. Toda sovjetska arma
da mu je prekrižala načrte . . .

Auschwitz so morali v naglici izpraz
niti, jetnike so premestili drugam ali pa 
jih pobili med potjo. O steriliziranih 
ženskah, ki so bile določene za novi 
poskus (t. j. parjenje s kriminalci), nd 
bilo ne duha ne sluha ...

XXX
Po končani vojni se je Clauberg za

tekel v Zahodno Nemčijo in tam po
polnoma nemoteno, spet vrši svoj gine
kološki poklic. Preživeli iz Auschvvitza 
so organizirali odbore po vseh evrop
skih deželah in poslali zvezni nemški 
vladi prijave o njegovem zločinskem 
delovanju. Sam poljski odbor je poslal 
leta 1955 sodišču v Kielu nič manj kot 
24 prijav, dokumentiranih s pričami. 
Nemško sodišče je odgovorilo, da so 
potrebni očividci in izjave žrtev...

Varšavski odbor je 24. januarja 1958 
poslal še 11 dokumentacij, med njimi 
pisma Clauberga Himmlerju, Brandto- 
va poročila, pomočila Brack , Pokor- 
nvja, izpovedi, ki jih je sodišču dal 
Hoess. Kielsko sodišče vztraja pri svoji 
zahtevi, da se navedejo žive priče ste
riliziranih žena in moških, t. j. tistih 
žrtev, ki so bile po nečloveškem trp
ljenju zadušene v-plinskih celicah, so 
zgorele v krematorijih in podobno.

Tudi dr. Herta Oberheuser, »ekspe
rimentatorka« iz Ravensbrticka, svo
bodno in uspešno vrši svoj poklic v 
Stocksee.

Glas žrtev ni za vedno utihnil. Dvi
gnil se bo spet in grozeče obtožil 
nemškega znanstvenika, prof. Karla 
Clauberga in druge, da prejmejo za
služeno plačilo za svoje delo.

zefe, je pa vendarle odstotek 
električne energije, M srno jo 
dobili iz teirmiocentral za našo 
deželo precej visok. Da bo sča
soma v Jugoslaviji hidroener
getski sistem prevzel večjo vlo
go, mana kaže tudi primer Slo
venije, Leta 1946 so hidroelek
trarne proizvedle 70 odstotkov, 
leta 1955 80 odstotkov, letia 1966 
ko je začela obratovati termo
elektrarna Šoštanj, pa so hidro- 
centraie proizvedle 69 odstot
kov vse električne energije. 
Nujnio pa bo treba zgraditi aku
mulacij sike centrale, saj nasta
jajo v elektroenergetskem si
stemu neštete težave, ko prila
gajamo proizvodnjo soramem- 
bam potrošnje preko dneva.

Naša država je sredi hitrega 
razvoja elektrogospodarstva. Ko 
bomo zgradili velike nove hi
droelektrarne in povezali razna 
področja z 220 KW omrežjem, 
bomo rešili: le del problemov. 
Hkrati z dvigom življenjskega 
standarda lahko pričakujemo 
tudi hiter vzpon elektrifikacije 
gospodinjstev. Zato pa bo treba 
obnoviti že obstoječa krajevna 
nizfco-naipetostnia omrežja in hi
šne instalacije.

Naše elektrogospodarstvo se 
je po vojni razvijalo v okvi
ru splošnih smernic ekonom
ske politike naše države. Ker 
ima Jugoslavija ogromno 
vodno bogastvo, smo začeli 
graditi velike hidrocentrale. 
Razen teh smo zgradili še ne
kaj velikih termičnih central. 
Da bi električno energijo 
lahko uporabljali tudi v kra
jih, ki so od elektrarn pre
cej oddaljeni, smo morali 
zgraditi daljnovode jn jih po- 

* vezati v elektroenergetske 
sisteme. — Tudi nafta je po
memben energetski vir. Med
tem ko smo v naši državi 
do leta 1954 krili potrebe le 
z uvoženo nafto, zdaj že lah
ko z domačo nafto zadostimo 
potrebam notranjega trga. 
Predvidevajo, da bo proiz
vodnja nafte narasla v letu 
1957 za preko 100 tisoč ton, 
leta 1961 pa bomo imeti že 

800 tisoč ton' nafte.

Kot onovni vir energije je 
premog zelo pomemben 
za razvoj gospodarstva in 
industrije naše dežele. 
Jugoslavija ima velike 
količine premoga in to je 
solidna surovinska osno
va za nadaljnji razvoj na
še dežele. — Omejene za
loge klasičnih virov ener
gije, posebno premoga in 
nafte, nas silijo k uporabi 
nuklearne energije. To 
energijo lahko uporablja
mo za pogon eletričnih 
central, prometnih sred
stev, s pridom Jo lahko 
uporabimo v poljedelj- 
stvu in medicini. To so 
dokaj široke možnosti 
uporabe te energije v mi
roljubne namene. — Na 
slikah: velenjski .rudar
pri delu in atomska cen
trala v Veliki Britaniji.

STARI DIMNIKI
Včasih je bilo v naših tovar- či Oti KWh električne energi- 

nah precej prenosnih j.erme- js, ki jih proizvajajo termične 
nov. Danes tega ni več. Vsak to hidrocentrale, bodo še ve- 
stroj ima svoj elektromotor in dno obratovali stari parni 
dragocena energija se več ne stroji - lotoomobile - povsod 
izgublja. Vendar bi bilo zgre- tam, kjer ho tako pridobljena 
šeno če bi rekli, da bomo po- energija za pogon strojev ce- 
vsod koristili le električno ne.jša od električne, 
energijo. Tudi parni stroji Veliko je zastarelih tovarn, 
imajo danes še nekaj predno- ki si nenehno prizadevajo, da 
sti. Na primer v lesni industri- bi svoje obrate obnovile in jih 
ji, kjer imamo na razpolago modernizirale. Povsod želijo, da 
lesne odpadke ali pa v usnjar- bi namesto zastarelih virov 
ski, kjer tudi lahko nekaj od- energije dobili električno. Zato 
padkov koristno uporabimo kot ni redek primer, da stare dim- 
gorivo. Torej tudi na tak, sicer nike rušijo, seveda če tehnolo- 
včasih zastarel način bomo ški proces ne zahteva dirugač- 
pridobili dovolj pogonske mo- nega vira energije.

SKORAJ TRI STOKRAT VEČ

Tovarniški dimnik. Brez nje
ga si skoraj ne moremo zami
sliti prave tovarne. Toda časi, 
ko smo gradili s tovarniškimi 
dvoranami tudi mogočne dim
nike, so že za nami. Po vojni 
so pri nas zrast le .številne to
varne, a brez dimnikov. Glav
ni vir energije so tovarne do
bile Iz termičnih in električnih 
central. Prav gotovo pa je, da 
smo imeli v pretekli dobi pre
cej težav z nabavo električne 
energije, posebna v zimskih 
časih, ko jie bil vodostaj rek 
nizek in hidrocentrale niso 
mogle dati industriji dovolj 
električne energije. Ob takih 
priložnostih so si podjetja po
magala z lastnimi agregati. Ko 
pa bomo vse hidrocentrale in 
termične elektrarne povezali v 
enoten sistemi, ne bodo več 
podjetja tarnala, da jim manj
ka električnega toka.

Na Hrvatskem je stanje^že 
temeljito popravilo, ko je zače
la teči električna energija po 
novih dajnevodih, med kateri
mi je najpomembnejši Jajce- 
Zagreb. Prav kmalu bo tudi 
termoelektrarna Komjščica da
jala še več električne energije 
naši sosedni republiki Hrvat- 
ski. Hkrati z večjem porastom 
proizvodnje električne energi
je, pa se bo tu povečala tudi 
industrijska proizvodnja.

Proizvodnja nafte pri nas 
je leta 1956 bila 294-krat 
več kot leta 1939. Pred vojno 
je znašala največja proizvod
nja surove nafte 1.122 ton, 
preteklega leta pa so dala 
naša naftna polja če 993.679 
ton surove nafte.

V preteklem letu smo v na
ših rafinerijah predelali okrog 
890 tisoč ton nafte, v glav
nem smo jo predelali v ben- 
zin, petrolej, plinsko olje in 
razna maziva.

Nafta kot vir energije v na
ši dečeli ne zavzema še tisto 
mesto kot v drugih gospodar
sko razvitih državah. To je 
povsem razumljvo glede na 
majhno število motornih vo
zil m na domači prom,et, saj 
so koristniki motornih vozil 
največji potrošniki nafte. 
Kljub temu, da v naši deželi 
ni kakšnih ogromnih rezerv 
nafte, imamo nekatera taka 
nahajališča, da bomo v bližnji 
prihodnosti krili večino do-

Gospodarsfci. razvoj v povoj
nem času j!e zahteval vedno več 
električnega toka, zato pa smo 
potrebovali elektrarne. Začetnih 
težav je bilo kar precej. Nismo 
imeli niti dovolj izkušenih pro
jektantov niti lastnih tovarn z® 
opremo elektrarn. Danes teh te
žav skoraj ni veič. Kljub temu, 
da se j,e ob novozgrajenih elek
trarnah proizvodnja električne 
energije povečala, pa niso mo
gli dohiteti porasta potreb. Ta- 
kio je večkrat prišlo do neljube 
redukcije električnega toka in 
obsojeni simo bili na temo v 
stanovanjih.

Kakor smo 'že rekli, je maša 
domovina zeflb bogata z vodnimi 
silami,1 vendar so v letu 1956 
termoelektrarne proizvedle 40 
odstotkov vse električne ener
gije. Čeprav so nam termoelek
trarne potrebne »zlasti v obdob
jih suše, ko je vodostaj res ni-

mačih potreb. Zato smo pod- 
vzeli obsežne' raziskave in vr
tanja v mnogih krajih naše 
domovine. V začetku tega le
ta je začelo obratovati novo 
polje v Dugem Selu. Pred ne
kaj dnevi pa smo dosegli, pr
ve uspehe pri raziskovanjih 
v Podravini.

Od razpoložljivih energet
skih virov ■ v Jugoslaviji je v 
preteklem letu odpadlo na 
nafto in njene derivate okrog 
2,688M00 ton ali 7 odstotkov.

Divje brzice na rekah so tudi za tegale češkoslovaškega kajakaša 
preizkušnja moči in spretnosti. Tudi pri nas je takih prizorov 
veliko. Razen športnega uživanja imamo od rek še nebroj drugih 
koristi. Ogromna je moč vodne energije. Reke pa se večkrat 
izlivajo v morje in izpred oči nam odhaja vodna sila, ne da 

bi jo prej izkoristili.
♦

Marsikdo si niti ne predstav
lja kakšna naravna bogastva 
ima Jugoslavija. Leta in leta 
so tekle proti morju reke iin 
ogromna količina energije je 
odhajala, ne da bi jo izkoristili. 
Strokovnjaki so izračunali, da 
bi energija naših rek lahko za
menjala milijone delovnih rok. 
Kljub velikemu naravnemu bo
gastvu ije bila elektrif ika cilj e 
pred vojno v Jugoslaviji šele 
na začetku irazvojia. Bilo je le 
10 elektrarn z močjo preko 10

mw, medtem ko so imele dru
ge povprečno moč 0.6 mw. V 
Sloveniji smo imeli naslednje 
večje hidrocentrale: Fala, Za- 
v-ršnica ter termoelektrarni Tr
bovlje in Velenje.

. Med vojno je bilo nekaj elek
trarn poškodovanih, tako da je 
bila proizvodnja električnega 
toka takoj po osvoboditvi neko
liko manjša kot pred vojno. 
Kmalu je začela obratovati ter
moelektrarna Brestanica in hi- 
drocentrala Dravograd. Z osvo
bojeno Primorsko smo dobili Še 
hidroelektrarno Doblan in Pla
ve.

»DELAVSKA ENOTNOST« PRIRODA IN TEHNIKA
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Razmišljanje
»...ZATO MORATE TRDNO POMNITI, DA 
JE ZA NAS IZMED VSEH UMETNOSTI 
NAJVAŽNEJŠI FILM!«

Dve leti pred svojo smrtjo je Lenin Izrekel 
A. V. Lunačarskemu zgodovinske besede o 
vlogi filma v socialistični družbi. Kaičor Lu- 
načarski sam predvideva v svojih »Pogovorih 
z Leninom o kinematografu« v knjigi »Lenin 
o kulturi in umetnosti« je Lenin s temi bese
dami obsegel vsa svoja razmišljanja o filmu.
Te Leninove misli so številni avtorji pogosto 
omenjali, analizirali in razlagali. Bili so med 
njimi taki, posebno nekateri zahodni filmski 
teoretiki, ki so jih skušali ponižati na čisto 
primitivno razlago, češ da je Lenin s tem 
svojim stavkom mislil predvsem na propa
gandno vlogo filma. Mislim, da je brezpo- 
membnoe zavračati takšno zelo enostavno in
terpretacijo, kajti to so temeljito opravili že 
drugi filmski teoretiki in ustvarjalci, pa če
tudi niso pripadali socialističnemu idejnemu 
svetu.

Toda nisem zapisal teh besedi v naslov 
zaradi tega, da bi tolmačil, kaj je z njimi 
Lenin mislil, temveč predvsem, ker imam ob
čutek, da se mi v naših razmerah premalo 
zavedamo pomena filma v odnosu na našega 
človeka. Leta 1915 je Maksim Gorki zapisal: 
»Film me že od nekdaj zanima. Jaz odobra
vam film prihodnosti, ki mu bo nedvomno 
pripadlo izjemno mesto v našem življenju. 
Postal bo propagandist široke izobrazbe in 
razširjevalec umetniških del. In kadar bo 
prodrl film med ljudstvo s tem; da bo upo
števal zahteve in okus ljudstva, ko bo začel 
sejati ,razumno, dobro, večno' kjerkoli bo to 
potrebno, bo njegov pomen izredno velik. To 
Pa bo nedvomno zagotovilo filmu prihodnost!«
V teh besedah Gorkega je dejansko obsežena 
celotna problematika filma v socialistični 
družbi. Ne samo filma, katerega ustvarjajo 
Umetniki, ki so zrasli v njej in jim je družba 
dala sredstva, s katerimi ustvarjajo filmska 
dela, temveč tudi našega odnosa do filma, ki 
Prihaja iz drugih sredin med nas in ga sreču
jemo na filmskih platnih naših kinematogra
fov.

Ves svet priznava in filmski strokovnjaki 
dokazujejo, da filmska umetnost bolj vpliva 
ha mišljenje ljudskih množic kakor katera
koli druga umetnost. Droben statistični poda
tek, ki pravi, da vsak dan gleda na svetu 
filmske predstave okoli 70 milijonov ljudi, 
postavlja vprašanje teh 70 milijonov gledal
cev, a če preskočimo v naše okvire, problem 
sto tisdčev gledalcev, ki v naši deželi vsak dan 
prihajajo v kinematografe. Kajti, če že pri
znavamo resnico o velikem vplivu filma na 
ljudi, pa nismo prišli mnogo dalje od ugo
tovitve, ki logično izvira iz prvega priznanja 
— da namreč moramo film razumeti (to se 
Pravi biti filmsko razgledani), če se nočemo 
Izpostavljati na milost in nemilost najpo
membnejšemu vplivu našega časa. Mai; ni 
hujno potrebno poznati zakone in možnosti 
filmske umetnosti, če hočemo usmerjati vpliv 
filma na posameznika in skupnost, če že na
tančno vemo, da je to najmočnejši duhovni 
vpliv, ki se je kdajkoli pojavil v zgodovini 
kulture? Človek bi ob številnih ugotovitvah 
0 pomembnosti vpliva filma na posameznika 
in družbo mislil, da je vse to samo po sebi 
Umljivo in da tako tudi praktično delamo. 
Toda v tem delu stojlmd šele na pragu, mno- 
Eo dalje od ugotovitve nismo še stopili, in če 
Pravimo, da je film' v nekem smislu ljudska 
Umetnost našega stoletja, potem to, žal, velja 
v tem smislu, da film danes ni sad in rezul
tat »zahtev in okusa ljudstva«, temveč da so 
Zahteve in okus ljudstva plod umetnosti, ki 
Se je razvila (rekli bi lahko tudi izmaličila) 
v velikansko industrijo, industrijo, za katero 
Poznavalci trdijo, da je po svoji pomembnosti 
In dobičkanosnosti tretja najpomembnejša na 
$vetu. Duhovno zdravje posameznika in druž
be pa je v našem času odvisno tudi od stopnje 
filmske kulture, ki jo uspemo doseči in utr
diti v ljudeh. Bolj kakor katerakoli družba, 
*e mora socialistična zavedati te resnice in 
ženinove besede dobivajo prav v luči dela na 
Področju filmske kulture svojo pravo vred- 
n°st, kajti kaj je bolj jasno, kakor resnica, 
da smo dolžni oblikovati in izostriti-v ljudeh 
°ltus, ki bo kontroliral umetnost, ki danes 
oblikuje v veliki meri naš okus in vpliva na 
Pašo zavest.

S tem pa smo še zelo daleč, opraviti imamo 
1 zaostankom, ki ga moramo s skupnimi pri
čevanji nadoknaditi in dohiteti tiste naro- 
de- ki so se pred nami zaustavili ob problemu 
vpliva filma na ljudi. Dokler ne bo naš tisk 
Posredoval svojim bralcem objektivnih spo- 
Znanj, mnenj in vodil glede filma; dokler 
haše šole ne bodo poleg literarne zgodovine, 
Zgodovine upodabljajočih umetnosti, glasbe 
h drugega pouka posredovale mlademu rodu 
udi osnovnega znanja o najpomembnejši 
Čolnosti našega časa; dokler ne bodo v 
okviru sindikalnih organizacij in tovarn zrasli 
umski klubi mladih delavcev, da bodo v 

hjihovem' krogu spoznavali film; skratka —
. dokler ne bo postala vzgoja ljudi za razume- 

®nje film^ naša splošna skrb, ki bo v prak- 
1( nem delu našla vrsto oblik — toliko časa
0 film deloval na naše ljudi kot slepa stihija 
h ne smemo se čuditi, če bo zapuščal v miš- 
|pniu ljudi vsedline, ki so tuje naši družbeni 

"‘Varnosti in našim nazorom. To pa je prak- 
,lcna, najbolj usodna manifestacija resnice,

1 smo jo zapisali preje, da danes namreč 
hm oblikuje naš okus, mnogokrat tudi naše

Piljenje.
V našem primeru pa ne gre samo za razu- 

evanje določene umetnosti, temveč hkrati za 
sodo te umetnosti, ker je ta odvisna od 
°Pnje našega razumevanja, od stopnje naše 
zgledanosti. Mi sami smo odgovorni za film- 

t d umetnost, ker tudi za film velja večni 
*°n umetnosti in kulture, da sta namreč 

ta ^dost in kultura odvisni ena od druge 
»»dadi medsebojnega dialektičnega vpliva, 

motnost je oblikovala okus publike. Izostre-

KULTURNI RAZGLED

ni okus publike pa je zahteval in omogočil 
višje stopnje umetnosti. Za film ta medse
bojna odvisnost velja v mnogo večji meri, 
kakor za druge umetnosti. V problematiki 
filmske umetnosti ne gre namreč samo za 
okus, ki bi pasivno užival umetniška dela, 
temveč je nujno potreben — kot to imenuje 
sloviti napredni filmski teoretik Bela Balazs 
— ustvarjalni okus. Z drugimi besedami bi 
?e to reklo, da težimo tako izoblikovati in 
izostriti okus našega gledalca, dvigniti nje
govo filmsko kulturo na takšno stopnjo, da 
bo publika r na zahtevala pozitivna filmska 
dela, filmsi. umetnine,- hkrati jJa odklanjala 
zlagane, ničvredne in škodljive »produkte in
dustrije sanj in zabave«. To je tembolj po
trebno danes, kajti: »Nikoli še ni bil napredek 
do večje mere usmerjen nazaj,« pravi Chap
lin. »Nikoli še ni bilo opaziti v zgodovini 
kulture takega pojava, kakršen je ogorčeni 
boj filmske umetnosti s samo seboj. Samo v 
razdobju tehnike, ki uničuje umetnost, je bilo 
mogoče v tako kratkem času docela in brez
upno industrializirati tako bogato in mnogo 
obetajočo umetnost, kakor je film. Kar se 
dogaja zadnja leta s filmom, ni nič drugega 
kot divji harakiri... Tehnika, ki jo danes 
filmska umetnost malikuje, ji bo zadala smrt
ni udarec.« To izredno črnogledo misel veli
kega filmskega umetnika, ki mu je privrela 
iz srca, ker je imel priložnost čisto od blizu 
spremljati vse tisto, kar počenja filmska in
dustrija z umetnostjo našega časa, ker se 
zaveda, čisto neizoblikovanega Odnosa publi
ke do filma (in ga nesramno izrablja), pa bi 
rad dopolnil z odločnimi besedami pesnika, 
filmskega scenarista in igralca Majakovske- 
ga: »Za vas je film — dogodek, zame skoraj 
svetovni nazor! Toda film je bolan. Kapi
talizem mu je zasul oči z zlatom, gibčni pod
jetniki ga vodijo za roko po ulici. Zbirajo 
denar tako, da dražijo srca 's cmeravimi vse
binami. Temu je treba napraviti konec. Ko
munizem mora vzeti film špekulantom!«

Da, vzeti film špekulantom! Toda kdo ga 
bo vzel? Mar tista publika, ki se dan za dnem 
nekritično opaja in navdušuje za »cmerave 
vsebine, ki dražijo srca« — ali pa tista, o 
katerih Balazs pravi, da razpolaga z »ustvar
jalnim okusom«, to se pravi filmsko razgle
dana publika, publika s filmsko kulturo (ki 
je še nimamo)? Odgovor je jasen! Jasna pa 
je tudi naloga, da moramo vsi, z vsemi sred
stvi in po vseh poteh takšno publiko obliko
vati! Ce je kje to nalogo mogoče uspešno 
izvajati, velja to brez dvoma za našo druž
beno ustvarjalnost. Samo od besed moramo 
preiti na dejanja. Na tiste, ki praktično delo 
zavirajo s svojim nerazumevanjem ali iz dru
gih razlogov, bomo morali pokazali s prstom! 
Skromni poizkusi Ljudske univerze, Ljudske 
mladine Slovčnije, nekaterih naših filmskih 
in drugih časopisov so dokazali, da si ljudje 
želijo, da jih popeljemo v hram sedme 
umetnosti, k'er film ljubijo in bi ga radi še 
bolj ljubili, če bi ga razumeli.

Vitko Musek
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V nedeljo zvečer je delavsko- 
prosvetno društvo »Ivan Can
kar« uprizorilo v dvorani De
lavskega odra Berta Brechta 
Beraško opero. To je bil prav
zaprav prvi nastop tega dru
štva, ki naj bi ob podpori Sve
ta uveze Svobod in prosvet
nih društev postalo društvo z 
nalogo, da v svoji sredirti 
vzgaja navdušene prosvetne ak
tiviste. Vsi, ki so napolnili 
dvorano (ki je nedvomno med 
najlepšimi v Ljubljani) so dali 
mladim igralcem potno prizna
nje. Saj so dokaj težko in zah
tevno Brechtovo delo lepo in 
enovito odigrali, tako da so 
vsem gledalcem ostali najlepši 
vtisi, ki dajo slutiti, da bi dru
štvo ob še nadaljnjem prizade
vanju izpolnilo pričakovanje. 
Zasluga za uspeh gre režiserju 
iin scenografu Miletu Korunu, 
ki je 7. dolgotrajnim večmeseč
nim delom izoblikoval delo do 
zavidljive višine In seveda mla
dim igralcem, ki so pokazali 
mnogo veselja, volje ln vztraj
nosti. (Slika. Prizor iz Beraške 
oipere).

nemški in sovjetski lutkarji v gosteh

Kaj smo se naučili?
VELIKI
MOŽJE

O

Mesino lutkovno gledališče 
v Ljubljani je pripravilo lju
biteljem lutkovnih iger kar 
dve veliki presenečenji: pova
bilo je v goste »Hohnsteiner- 
je«, lutkovno gledališko skupi
no, nastalo v letu 1921, ki zdaj 
deluje v »senu pod vodstvom 
Haralda Schvvarza, in lutkov
no gledališče Obrazcova iz 
Moskve.

Nemški lutkarji so nastopili 
z otroško igrico »Ukradena sta
ra mama« in z igro za odrasle 
»Doktorjem Faustom«. Njihova 
rutina, ohranitev preprostosti 
podajanja, živost Kasiperla, na
šega Pavlihe, zastoma scena- 
narija- vse to je v obeh pred
stavah pokazalo silno uivcžba- 
nost in tradicijo in je dalo po

ga nad 
sličnosti

teater, zaradi možne
_____, ki zaživi v realnost

in je vedar še fantazija, zaradi 
lutk, ki žive, zažive, pojo, ple
šejo, trpijo, so srečne in ne
srečne, radostne in potrte, top
le in hude— se spuščajo vra
tino, šibajo in razglabljajo o člo
veških in družbenih napakah, si
pajo puščice in šale in se zgne
tejo z gledalci v ono samo do
življajočo maso. Tega smo se 
naučili. Pa še nečesa pomemb
nega, Da imamo tudi mi svoje 
lutkovno gledališče, kjer se u- 
stvarja prav z enako zvestobo 
in ljubeznijo kot drugod, kjer 
se stremi za popolnostjo in do
gnanostjo in kjer so gledališka 
vrata odprla, na s tež a j prav 

hočejo čistega uimet-

jo tako pošteno 
nam vsem.

nudijo
J.

lutke
K.

Nova knjiga
Graves Robert: Jaz, Klavdij.

Ljubljana »SKZ« 1956. str, 
450. V tem stavnem zgodovin
skem romanu je Graves kot 
mojstrski poznavalec starega 
Rima s čudovito domišljijo na
slikal eno niaijnasiilnejših in naj- 
sromotnejših razdobij zgodovi
ne, Do je čais od 10. leta pr. n. št. 
do 41. leta n, št., ko so vladali 
rimskemu imperiju Cesar Av
gust, Tiberij in Kaligula. Roman 
kaže življenje tedanjih vel Sta
šev, vsa njihova siaiba in zločin-

dt>bra nagnenk’
zasluženo prejeli zlato kolajno.
Vendarle pa je njih igra osta
la na površini — prav tako je 
(posebno pri »Ukradeni stari 
mami«) bilo občutiti pomanj
kanje vsebinske globine, idej
nosti, nekaj, kar bi morda ime
noval čustvenost, vesele res
nosti, utripa zadostnega doži
vetja, toplote.

Obrazcev s svojim lutkov
nim teatrom iz Moskve pa je 
zmagal na vsetf črti. Dal je šti-

SMRT UGLEDNEGA ITALIJANSKEGA SLAVISTA

Naš prijatelj
.... Italijane s sodobno hrvat- 
sko in slovensko poezijo kot 
nihče pred njim. Pri Akadem- 

založbi je Izšla njegova

nastop Obrazcova samega. 
Predstave so bile višek lutkov
nega ustvarjanj a. Zginil je 

uttao in človekom, 
med igro in življenjem, med 
podajanjem in doživetjem - ta
ko, da niti nisi čutil tehnične 
uvežbanosti in se ti je zdelo 
vse naravno čisto in prepro
sto —■ v dragoceni posodi dra
gocena pijača. Ti so nas nekaj 
naučili. In kair Nemci niso zna
li, so ustvarili Rusi: toplo po

me,d odrom in občin-

Dne 5. junija je v Rimu posebno zanimivo, da je sej.na- 
umrl v starosti 46 let profesor 
dr-Luigi Salyini, slavist 

i , . mednarodnega slovesa in, kar
zmagal na vse* črti. Dal je st - še posebej poudariti, „---------- -- -
n predstave s tremi uprizorit- iiated Slovencev in na- zbirka prevodov iz našega pe-
vami: »Čaroben koncert«, »Ala- v _ p j _ sništva »Liriche slovene mo-
dimoiva svetilka«, in samostojen SePokJ|0jni Luigi Salvini je bil derne«, v Milanu pa »Poeti

rojen 11. februarja 1911 v Mi- cnciaii modemi«. Največjo za-

nega ustvarjanja. Zginil je 'anu^m^darom za ^azne^e! mu'spominu°za izdajo knjige
prepad med lutko in človekom posebnim da obvladal čez »Sempreverde e rosmarino —

že enaintridesetleten kot do- zelen m rožmarin - sodobn 
cent predaval slovansko filolo- slovenska pesniki) v izdan
gijo na neapeljskem Orienta!- rimskega založnika Colom e
sketn inštitutu in pozneje v Ri
mu. Področje njegove dejavno
sti je bilo zelo rae&ežno. Izdal 
je razne zbirke bolgarskih, ro- 
mumskih, madžarskih in polj
skih narodnih pesmi, zgodicivi- 

bolgarske književnosti od

Kreta Garbo je bila dt> danes najbolj pri- 
jubljena filmska igralka, toda ne »zvezdni- 
,a«, temveč umetnica, ki je najbolje upo- 
lahljala s svojim igralskim talentom lik 
dealne ženske, kakor si ga je sam pri sebi 
lamisltl človek med obema vojnama. Na 
iliki je v vlogi iz filma »Kraljica Kristina«, 

ki sodi med njene najboljše vloge.

vezavo .....- - -
stvom, prijateljsko aktivno m

P , vojne in zgodovino estonske
U1 Kai smo se naučili ob obeh književnosti. Preskrbel je pre- 
gostocanjih’ Predvsem tega, vode bolgarskih, ukrajinski 
da lutkovne igre niso samo za ruskih pripovednikov m jih o- 
otroke, še več. da so predvsem premil z obširnimi uvodi, ki so 
za odrasle, tudi zaradi vseh ne- imeli včasih pomen pravih
litSui jih d^I kritičnih monografij. Za nas je

(1952). Po objavi te knjige se 
je v italijanski javnosti spre
menilo marsikaj na boljše v 
naš prid, saj je bila ta izdaja 
v Italiji toplo sprejeta.

Razen znanstvenega dela je 
slovel po svoji aktivnosti tudi 
kot kulturni organizator. Po
stavil je osnove za Italijanski 
kulturni institut v Sofiji in v 
Beogradu. Bil je častni član 
Društva bolgarskih pisateljev. 
Z njegovo smrtjo je nastala 
vrzel v evropskem kulturnem 
življenju. J- Vrb.

OB PETNAJSTI OBLETNICI SMRTI TONETA ČUFARJA

MED JESENIŠKIMI DELAVCI
Ze tonsko leto so vsi prebi

valci kovinarskega mesta z iz
rednim zadovoljstvom, in veli
kim zanimanjem prisluhnili be
sedi velikega revolucionarja, 
pesnika Ih pisatelja iz kovinar
skih vrst, Toneta Čufarja, ki jo 
je v najlepši podobi in obliki 
posredovala jeseniška Svoboda, 
ki nosi njegovo ime.

Lansko leto so vse sekcije 
jeseniške Svobode . posvetile 
svoje delo počastitvi petdesete 
obletnice rojstva tega zaslužne
ga moža, ki je izšel iz njihovih 
vrst in se povzpel nta visoko ra
ven revolucionarja, pesnika in 
pisatelja.

Tome Čufar živi med jeseniš
kimi železaerji, poznajo ga tudi 
kmetje in gozdni"ji izpod Kara

vank, Jelovice, Pokljuke !n 
Triglava. Še vedno živi med 
njimi kot svetal vzornik.

Letos Se hoče jeseniška Svi°- 
boda ponovno oddolžiti spominu 
velikega človeka. Na Jeseničan 
so vse sekcije Svobode Toneta 
Čufarja že sedaj z izredno vest
nostjo in srčnim navdušeni cim 
pripravljajo na kulturni teden, 
ki bo na Jesenicah v mesecu 
juliju v spomin junaške smrti 
Toneta Čufarja leta 1942. Pro
slave ;jn prireditve v spomin Iz
letni ce simmli Toneta čutar j a le- 
t©8 ne bodo samo na Jesenicah, 
temveč tudi po ostalih krajih 
in vaseh občine. Lahko priča
kujemo, da bodo letošnje spo
minske proslave presegle lan
ske in vse dosedanje. tl.Z.

okoli sebe mlade, igranja željne 
ljudi in pričeli so s študijem 
Gogoljeve Ženitve. Skupina, 
ki je nastala iz skoraj samih 
začetnikov, je s svojo premiero 
prav prijetno presenetila. Kla
sične Gogoljeve komedije ml 
lahko igrali in zato je uspeh 
skupine toliko lepši. Občinstvo, 
pretežno delavci in uslužbenci

,,,,  predstavo z veseljem
in odobravanjem sprejeli. Celot
no predstavo je prevevalo ko
medijsko vzdušje, tako da je 
uprizoritev lep uspeh mlade 
skupine. Zelja obiskovalcev je, 
da bi jih nova dramska družina 
še večkrat razveselila in jim 
pripravila še vrsto nastopov.

MTT

Na Pobrežju so se postavili

IZ MARIBORA

Mladi delavci Ml T na odru
Po napornem delit med ropo

tajočimi stroji v tkalnicah, pre
dilnicah in oplemenilnicafa 
iščejo delavci največje maribor
ske tovarne MTT svoje razved
rilo tudi v kulturno-prosvetnem 
delu. To je pri njih že prav 4e- 

tradicija, saj je prvenstveno 
tega kolektiva izšlo sedanje 

Delavsko prosvetno društvo 
Svoboda Slava Klavora. Pozne
je se je delo članstva preneslo

Pa
iz

predvsem v .osrednje sekcije 
Svobode. Poleg tega se je v zad
njem času vedno močneje pora
jala težnja, da bi bilo lepo. če 
bi 'tudi sami nastopili in zaigra
li. Tako se je na pobudo sindi
kalne organizacije poleg že ob
stoječega tamburaškega zbora 
rodila mlada dramska skupina. 
V trdno oporo j'i je predvsem 
izkušeni amaters ' odrski reži
ser Stefan Bujanič. On je zbral

V DPD Svobodi Pobrežje Ma
ribor se je posebno dramska de
javnost lepo razživela. Igralci 
sami so ob pomoči in podpori 
ostalih članov Svobode s pro
stovoljnim delom in veliko po
žrtvovalnostjo uredili oder m 
ga opremili, tako da lahko se
daj na njem pripravljajo tudi 
večje predstave. V tej sezoni Je 
dramska skupina pripravila kar 
štiri premiere, kar je zia ama
terski oder vsekakor dosti. Ko
mediji Bichon je sledil veseli 
večer, duhovit, in prilagojen 
krajevnim prilikam. Nedolgo te
ga so .pripravili Katajeva Mili
jon težav. Kot. zadnja premiera 
pa je sledila dinama Janeza Ža
garja Vrtinec. Ta predstava Je 
pokazala viden napredek dram
ske dejavnosti. Igro je zrežiral 
Ivan Sluga, ki je tudi sam 
uspešno zaigral težko in zahtev
no vlogo Toneta. Dobra partner
ja sta mu bila Zafošnik Draga

v vlogi razdvojene in trpeče 
žene Angele ter Stic Mirko, ki 
je tolmačil brata Petra preprič
ljivo in doživeto. Staro mater 
Leno pa je zaigrala Draž.enovič 
Zlata. Delo je zahtevno, po iz
boru sicer ntl najboljše, a pred
stava je ilepo uspela in zadovo
ljila gledalce. Dosedanji uspehi 
prireditve kažejo, da b« lahko 
dramska skupina Svobode Po
brežje segla tudi po težjih in 
zahtevnih dramskih umetninah 

tako svoje občinstvo vzgaja-

Oton Zupančič:

NESPEČNOST
Otožni žvižfri 
polnočnih vlakov, 
zamolkli poki 
ponočnih akcij, 
pogumni kriki 
zajetih borcev, 
krvi po žilah 
kipeči srd:
vse daleč, daleč > 
v vesoljstvu hladnem 
kot mrak in veter 
in mesečina 
in tihi mrk — 
in blizu, blizu 
tu v vročem srcu, 
do solz nabreklem 
kot slast in radopt 
in bolečind, 
kot naše nade 
in kot ljubezen 
in velo listje 
in nagla smrt

Oton Zupančič (rodil se Je 2S. 
Januarja 1878 leta v Vinici, umrl 
je v Liubljani 11. VI. 1949) je med 
največjimi slovenskimi pesniki, 
dramatiki in prevajalci. V svojem' 
petdesetletnem ustvarjanju Je 
tanko prisluhnil družbenemu do
gajanju in v času največjih pre
izkušenj bodril partizanske bor
ce in ljudstvo ter mu dvigal ve
ro v zmago resnice in svobode.

MAKSIM GORKI
»... Čim več sem bral, tem 

bolj so me knjige zbliževale s 
svetom, tem jasneje sem spo
znaval življenje... Skorai m 
vsaki knjigi je s tihim gla
som trepetalo nekakšno vzne
mirjenje, ki je vabilo v ne
znano, prevzemalo vse srce. 
Vsi ljudje so tako ali drugače 
trpeli, vsi' so bili nezadovoljni 
z življenjem, iskali so nekaj 
boljšega, se zbliževali in spo
razumevali. Knjige so ves svet 
ovile z željo po boljšem živ
ljenju, vsaka knjiga je bila 
kakor duša popisana z zna
menji in besedami na papirju, 
in kakor hitro se jih je moj 
razum, preko oči dotaknil, že 
so oživljale ...«

Maksim Gorki (rodil se Je 14. 
marca leta 1868 v Nižjem Novgo
rodu današnjem Gorkem, umrl 
je 18. VI. 1936) je med najvidnej
šem! velikani svetovne književ
nosti. V svojih delih opisuje gni
lobo in razpadanje stare družbe. 
Poln je človečnosti in vere v de
lovne ljudi. Njegove knjige so 
razširjene po vsem svetu.

Josip Murn:

V DALJAM
V daljavi motni, 
glej, zvezda se žari, 
glej, zvezda se žari, 
bledi in rumeni.

V poljani tihi, 
glej, reka se srebri, 
glej, reka se srebri 
in v črno noč hiti.

V človeškem srcu 
čuj, nade se rode, 
kot zvezda, so svetle, 
kot reka odbite.

Josip Murn (rodil se je 4. marca 
1879. leta v Ljubljani in umrl 18. 
VI. 1931 v Ljubljani) je pesnik 
slovenske moderne. V svojih pe
smih razodeva svoj nemir in željo 
po lepoti življenja.

la In ga dvigala. J.K. =

Takole so odigrali mladi de
lavci Iz Mariborske tekstilne 
tovarne Gogoljevo »Ženitev«.
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Nedavna preasnov® upravlja
nja industrije In gradbeništva v 
Sovjetski ziveni je abudila žive 
raiaprave tudii v sovjetskih sin- 
dilkiaitiih. Precej različna so mne
nja glede tega, v čem in kako 
naj se sindikati prillagode novim, 
družbenim pogojem, diasi vsi ču- 
tiijo, da je treba nekaj napraviti.

Sekretar Vsezveznega central
nega sveta sovjetskih sindikatov 
I Gsurjiejev je v sindikalnem 
glasilu »Trud« razložil svoje sta-

Izdaii so doslej 
neobjavljena 

Leninova dela
Kot poročajo moskovski ča

sopisi, so izdali 36. z.ve z e k. de,l 
Vladimirja Iljiča Letniiina. Ta 
zvezek je pomemben zlasti za
to, ker so v njem objavili vrsto 
doslej neobjavljenih Leninovih 
del. Med drugim je v njem 59 
Leninovih člankov. Objavili so 
članke, ki so bili tiskarni v 
»Pravdi« 1913—1914 in ki jih je 
Lenin podpisoval z raznimi 
psevdonimi.

V 36. zvezku so objavljeni tu
di Leninovi materiali, ki jih je 
diktiral 1922 jm 1923 leta, kakor 
tudi njegovo »Pismo kongresu«, 
ki je poznano pod imenom 
»Oporoka«. To pismo je za Sasa

Z nedavnih demonstracij 
proti diktatorju južnoame
riške države Kolumbije v 
Bogoti — Demonstrante so 
razganjali z močnimi curki 

rdeče pobarvane vode.

DEVETNAJSTI KONGRES NORVEŠK IH SINDIKATOV

[Mita alaia za enako dela
V jeseni, 7. oktobra, bodo na 

Norveškem .parlamentarne vo
litve. Vse norveške stranke In 
druge politične organizacije 
skušaj o izkoristiti predvolilno 
agitacijo prav ta čas do »poli
tičnega premirja«, to je čez po
letje.

Devetnajsti kongres norveških 
sindikatov, šestintrideseti kon
gres Norveške delavske partije, 
naročilo Socialistični interna
cionali, da vključi v dnevni red 
svojega kongresa, ki bo na Du
naju, vprašanje Alžiira, dolgo
ročni gospodarski program vla
de, ki je pred parlamentom, to 
so vsekakor najvažnejši dogod
ki na Norveškem, dogodki, M 
kažejo na živahno politično ak
tivnost delavskih organizacij.

Zaradi tega je XIX. kongres 
sindikatov potekal bolj v poli
tični manifestaciji kot v zniaiKU 
praktičnega sestanka, kakršni 
eo ti kongresi bili do sedaj. Po
membno je, da prvič, odkar ob
stajajo SilnHikati, ‘njihov naj več
ji voditelj predsednik Nordahl 
nastopa kot kandidat za poslan
ca na bližnjih valitvah. Bolj 
naglasen politični značaj kon
gresa se je pokazal tudi v jra-z- 
pravi 0 zunanji in obrambni 
pdlitiki Norveške delavske par
tije oziroma norveške vlade v 
povojnem času. S samo sedmi
mi glasovi proti (komunisti-dele- 
gia-ti) je kongres enoglasno odo
bril te principe, odnosno spre
jel »atlantsko« smer. Toda, d« 
bi podčrtali neodvisnost, takšne 
politike, so na kongresu obs-o-

Indijski socialisti obsojajo 
kolonializem francoskih 

socialistov
Indijski socialisti, so sklenili, 

da ne bodo poslali svoje dele
gacije na fconieireneo franco
skih socialistov, ki bo junija 
letos. Na' sestanku Izvršnega 
odbora Narodne. socialistične 
stranke Indije v Delhiju so 
sprejeli resolucijo, v kateri ob- 
sojajo: kolonialno politiko fran
coske socialistične stranke, zla
sti pa še »surovo dušitev na
rodnega gibanja, v Alžiru«.' Ob 
rooncu revolucije je rečeno, da 
Narodna socialistična stranka 
Indije odklanja svojo udelež
bo na konferenci francoskih 
socialistov iz protesta proti nji
hovi kolonialni politiki.

dili »vsako dejavnost proti mi
ru« in zahtevali prenehanje 
poizkusov z nuklearnim, orožjem. 
Vsa ta stališča vsebuje posebna 
resolucija, s katero se je kongres 
obrnil na članstvo in na sindi
kalne organizacije. Resolucija 
jih poriva, da aktivno sodelu
jejo v borbi za ohranitev da
našnje večine Norveške delav
ske partije (77 od 160 poslan
skih mest) v skupščini oziroma 
še za povečanje te večine. _

Najvažnejše razprave z eko
nomskega področja sio se nana
šale na razširitev »industrijske 
demokracije«, skrajšanje delov
nega časa, izenačitev plač mo
ških in žensk ter uvajanje si
stema tako imenovanih pokoj
nin podjetij. Odobri 11 se že do
sežene spremembe v Temeljnem 

' sporazumu z združenj em delto- 
diajaloev in v Sporazumu o ko
mitejih proizvodnje (tovarni
ških odborih). Te spremembe 
zagotavljajo širši vpliv delavcev 
v upravljanju podjetij. Deloda
jalci so dolini obvestiti pred
stavnike sindikalnih organizacij 
delavcev iln delavske predstav
nike v Komiteju proizvodnje 
o vetih odlokih in akcijah v svo
jih ".tovairoah. Res, če se delav
ski predstavniki ne bi strinjali 
z njimi, ne morejo spremeniti 
odlokov delodajalcev, toda lah
ko" zadušijo in dejansko prepre
čijo njihovo izvršitev. To je 
zelo pomembno, še ppsebej z 
ozirom na strogo omejeni po
svetovalni značaj dosedanjih 
komitejev proizvodnje.

Nadalje eo sprejeli sklep, da 
bodo do 1980 leta v celotnem 
gospodarstvu uvedli 45-umni de
lovni . teden in to tako, da bodo 
prvič skrajšali delovni čas za 
uro 6n pol 1. januarja 1959 in 
drugič uro in pol 'leta 1960, se
veda z obvezo 'delodajalcev, da 
zaradi tega ne bodo zmanjševali 
plač in mezd.

Izenačenje plač in mezd žena 
in moških je stara zahteva sin
dikatov. Računajo, da spreje
majo danes žene za isto delo 
celo do 20 odstotkov nižjo pla
čo. Kongres je odločno zahte
val končno zagotovitev in ustva
ritev principa »enake plače za 
enako deilo«. To vprašanje hi 
naj rešili s pogodbo z deloda
jalci. prav tako kot sistem po
kojnin podjetij', ki ba naj bile 
pravzaprav dopolnitev obstoje

čega sistema »ljudskih pokoj
nim« Tm na temelju katerega 
pripada vsakemu zaposlenemu, 
ki ima določen delovni staž 
(dolžino le-tega morajo določiti 
s sporazumom), tudi pokojnima 
iz fonda podjetja, v katerem je 
bil zaposlen. (Po Jugopresn)

G. Tag Eriander, predsednik 
švedske vlade, se mudi te dni 

na obisku v Jugoslaviji.

Ušče, po katerem v organizacij
ski zgradbi sovjetskih simddka- 
Staljina dolgo ležalo v arhivu 
neobjavljeno.
tov me trt bilo treba ničesar 
spremeniti, Združili naj bi le 
n-ekiatj sorodnih sindikatov, po
večali odgovornost srednjih sin
dikalnih vodstev in osnovnih 
sindikalnih organizacij pri reše
vanju temeljnih življenjskih 
vprašanj. V.listi številki »Truda« 
pa je objavljen članek ključav
ničarja Kiudiašima iz Aleksan- 
drovke, v katerem p>a se zavze
ma za prav nasprotno stališče. 
Ta predlaga,' naij bi strokovne 
sindikate ukinili, zadržali pa naj 
b:i le osrednje sindiilkiallno vod
stvo te.r področna vodstva 
skladno z novo administrativno 
razdelitvijo im omganilziaicijo .go
spodarskih področjih.

Posamezni sindikalni členi .pi
šejo uredništvu piisma, v kate
rih se zavzemajo za to, da bi 
osnovna sindikalna organizacija 
rešpivala vsa proizvodna, živ
ljenjska in kulturna vprašanja, 
za katere se delavci. zanimajo, 
in to skupno z gospodarskim vo
diteljem podjetja na licu mesta, 
kjer se taka vprašanja pojav
ljajo.

Zelo žive razprave je povzro
čil predlog iinistruktprjia Central- 
negia Ikomiteja Sindikata delav
cev komunalnega gospodarstva, 
naj bi ukinili vsa mesta poklic
nih sindikalnih funkcionarjev v 
podjetjih, ki štejejo manj kot 
1500 delavcev. Nekateri itia pred
log pozriravlj ajo, medtem ko 
miu drugi nasprotujejo. »Tak 

■ predlog ne le, da ne prispeva k

»Jugoslavija stoji na 
lastnih nogah«

Ko se je -bivši predsednik bri
tanske vlade Earl Attlee vrnil 
te Beograda domov, je izjavil 
dopisniku »Daily Telegrapha«, 
da se je z našim predsednikom 
Titom zelo prijateljsko in pri
srčno raztovarjal. »Razgovor je 
tekel v glavnem o napredku 
njegove dežele od mojega zad
njega obiska pred tremi leti. 
Dotaknili pa smo se seveda tu
di mednarodntih problemov. 
Globok vtis je napravil name 
močno Izboljšam življenjski 
standard. Ko sem bil zadnjikrat 
tam, so bilii Jugoslovani v dobi 
velikih naporov in napetosti. 
Sedaj stoji dežela 'na svojih 
lastnih nogah«.

Pravici naj bo 
zadoščeno

Glasilo zaihodnoneimške sindi
kalne zveze »Welt der Arbeit« 
je v zadnji številki objavilo čla
nek svojega dopisnika iiz Argen
tine, v katerem bpozeirjia na zffio- 
činsiko dejavnost Anteja Pave
liča iiz časa druge svetovne voj
ne ter zahteva, dia tega vojnega 
zločinca izreče Jugoslaviji.

Komentar posebej naglasa, da 
Pavelič tudi v sami Argentini 
organizira fašistične Skupine in 
da se neposredno vmešava v 
notranje politično življenje te 
dežele. Talk glasan protest se 
pridružuje številnim izrazom 
ogorčenja vrsti demokratičnih 
organiBaoilj in posameznikov po 
vsem svetu, ki zahtevajo, dia 
doleti tega vojnega zločinca za
služena kazen.

večji načelnosti in učinkovitosti 
sindikalnega dela, marveč po
vzroča, da bodo postlali predsed
niki nižjih sindikalnih vodstev 
še bolj odvisni od gospodarskih 
voditeljev. Tega pia na noben 
način ne smemo dopustiti,« pra
vi sekretar Moldavskega sindi
kalnega sveta.

Vsekakor so v Sovjetski zvezi 
načeli vprašanje mesta ta vlo
ge sindikatov v novih družbenih 
pogojih, kako daleč pa bodo šli, 
je z ozirom na dokaj različna 
mnenja še težko reči.

ITALIJA JE SPET BREZ VLADE

e e

Pretekli ponedeljek je pred
sednik italijanske vlade Koli 
podal predsedniku republike 
Gronchiju ostavko svoje vlade. 
Tako je Italija po dvajsetih 
dneh spet brez vlade in j® zelo 
malo verjetno, dia jo bo kaj 
kmalu dobila.

Zoti 'je moral podati ostavko 
na zahtevo strankarskih kole
gov v vladi, ker se je po po
novnem štetju glasov poslancev 
po glasovanju o zaupnici Vladi 
izkazalo, da j.e dobil em glas 
premalo. Zoli se je namreč še 
pred glasovanjem odrekel gla
sovom fašističnih poslancev. 
Tako je preminila ena izmed 
majreiaikciiomaimejšah vlad v po
vojni Italiji, ki je uživala vso

Tcmgtmikfi zahteva 
svobodo

Pmedis-ednik Afriške nacional
ne unije Tanganjike Julius Nje- 
reire bo v kratkem odpotovali v 
New Yorik, kjer bo zahteval 'od 
skrbniškega sveta OZN, maj po
stavi na dnevni red tudi vpra
šanje samouprave Tamgainike, ki 
je danes pod britansko upravo. 
Pred nedavnim so britanske 
oblasti v Tamiganitki prepoveda
le vsa javna zborovanja Unije 
z obrazložitvijo, da bi lahko 
voditelji Umije povzročili nemi
re v deželi.

S Zveza sindikatov Avstrije 
ima že 1.472.300 članov. V pr
vih mesecih letošnjega leta je 
pridobila 25.855 novih članov.

9 Sindikati japonskih želez
ničarjev so organizirali dvo
dnevne demonstracije, v ka
terih je sodelovalo kakih mi
lijon ljudi. Demonstranti so 
zahtevali, naj vlada razveljavi 
svoj sklep o odpustu iz službe 
23 železničarjev, ki so febru
arja letos vodili stavko japon
skih železničarjev.

9 V Saint Nazaireju (Fran
cija) je stavkalo 20.000 delav
cev. Delavci so s to stavko 
protestirali proti zvišanju voz
nin v lokalnem prometu. Pre
fekt departementa je obljubil 
predstavnikom sindikatov, da 
voznin ne bodo zvišali.

9 Delne volitve občinskih 
svetov v Britaniji so se kon
čale z velikim uspehom labu
ristov. Konservativci so v 398 
občinah izgubili 175 sedežev, 
laburisti pa so pridobili nad 
200 novih sedežev v občinskih 
svetih.
9 Kot se kaže je končno 

Francija le popustila. Njene 
ladje ne bedo plule več okrog 
Afrike, marveč skozi Sueški 
prekop. Zaprosili so že Egip
tovsko vlado, naj odobri fran
coskim ladjam, da v funtih 
šterlingih plačajo pristojbino 
za prehod skozi sueški kanal. 
V Kairu pravijo, da glede te
ga ne bodo delali težav.
9 Znani fizik dr. Ralph Lap 

je te dni izjavil, da bo v na
slednjih tridesetih letih umrlo 
na svetu 50.000 ljudi zaradi

atomskega izžarevanja. Ta 
znanstvenik pravi, tia povzro
či izžarevanje od eksplozij 
atomskih bomb leukemijo in 
rak človeškega organizma.

9 V Italiji je pretekli te
den začelo stavkati okrog mi
lijon delavcev, večina grad
bincev. Zahtevajo povišanje 
plač ter izboljšanje delovnih 
pogojev. Vodstvo Generalne 
konfederacije dela je pozvalo 
italijanske kovinarje, naj 
prav tako začno stavkati ter 
zahtevajo skrajšanje delovne
ga časa.

9 V zahodnem Berlinu je 
pretekli teden stavkale osebje 
avtobusnega prometa. Stavka 
je trajala tri ure. Zaradi njp 
tisoči delavcev in uslužbencev 
niso mogli pravi čas na delo. 
To protestno stavko so organi
zirali zato, da bi dosegli bolj

še delovne pogoje in večje 
pokojnine.

9 Medsintiikalni kom*ite 
glavnega mesta Argentine je 
sklenil pozvati delavce na eno
urno stavko v protest proti 
nenehnem večanju življenj
skih stroškov. V kaniiteju so 
zastopani predstavniki okrog 
petdesetih sindikatov. Komi
te je prav tako pozval vlado 
Aramburuja, da spusti na 
svobodo vse zaprte delavske 
voditelje.

9 Zadnje dni je dal Franco 
zapreti vrsto ljudi. Zapirajo 
predvsem člane družin, ki so 
se borili na strani republikan
ske Španije. Med aretiranimi 
je tudi znani pesnik Dionisi 
Himenes.

podporo skrajnih desničarskih 
Skupim..

Politimi krogli v Italiji pred
videvajo le dve rešitvi te poli
tične krize.' Sredinski krogi si 
žele -obnoviti meščansko koali
cijo centra, vendar je malo ver
jetno. da bodo uspeli, saj se je 
v zadnjih dveh -letih poLiftika 
takih vlad močno diskreditirala, 
pa tudi! v sami koalicija sD ve
like razpoke. Drugi pa predvi
devajo, da se bo predsednik 
republike odločili za administra
tivno vlado, ki ne, hi načenjala 
političnih vprašanj, marveč bi 
vodila vladne posle do nasled- 
njtih vol-itev. Nekatere stranke 
so namreč že predlagale raz
pust parlamenta in razpis novih 
vottitev letošnjo jesen.

pozorilo člo
Nedavno tega je doktor Albert Schweizer, znani znanstvenik in Nobe
lov nagrajenec, objavil ta članek' ob poizkusih z atomskimi bombami

Ko so Američani l. marca leta 1954 začeli na 
Marshallovih otokih sredi Tihega oceana, Rusi 
pa v Sibiriji s poizkusi z vodikovimi bombami, 
je postalo na mah jasno, da je to nekaj dru
gega, kakor so poizkusi s prejšnjim ne atomskim 
orožjem. Ko so na poizkusnem polju začeli 
streljati z novimi .atomskimi topovi, je bila 
stvar končana. Drugače pa je z eksplozijo vodi
kove bombe. Nekaj ostane za njo, to je kopica 
najmanjših delcev radioaktivnih elementov, ki 
v zraku sevajo radioaktivne žarke. Prav tako 
je bilo tudi z uranovo bombo, ki. j e padla na 
Hirošimo. Toda tej niso posvetili toliko pozor
nosti. Radioaktivno žairčemje škoduje človeške
mu telesu. Zaradi tega so začela razpravljati, 
ali je žarčenje, ki nastane kot posledica vodi
kovih bomlb, nevarnost, nevarnost, ki bo rasla 
z novimi eksplozij ami.

Od takrat, kx> so znanstveniki začeli razisko
vati problem radioaktivnega žarčenja, so pro
učili vpliv žarčenja na človeški organizem. Na 
osnovi teh raziiskavamj, ki pa še niso popolna, 
lahko trdimo, da predstavlja radioaktivno žar
čenje kot posledica minulih eksplozij nevarnost 
za vse človeštvo, ki je nexsmemo podcenjevati.

To je prišlo do izraza v zadnjih mesecih še 
posebno, čeprav se narodi sveta še ne zavedajo 
nevarnosti, v kateri se nahajajo. To jim je 
treba razložiti.

Z ostalimi znanstveniki, ki so v teh dneh 
poslali v pismih svetu opominjajočo besedo, 
tudi jaz dvigam svoj glas. Moja starost in moja 
ljubezen do življenja mi daje upanje, da bo 
moje opozorilo našlo vse razumevanje v koris£ 
človeštva.

Kaj je radioaktivnost?
To so nevidni žarki, ki prehajajo skozi steklo, 

tanke sloje kovin, človeško in živalsko tkivo. 
Odkril jih je leta 1893 znani mtinchenski zdrav
nik Rontgen. Leta 18-98 pa je znanstvenik Curie 
odkril v uranski materiji radioaktivni element 
radium.

V začetku so bili ljudje veseli, ker se je 
izkazalo, da bodo rentgenski žarki človeštvu 
v marsičem koristili. Kmalu pa so spoznali, da 
uničevanje celic raka s rentgenskimii žarki ne 
pomeni, da je človek vedno ozdravljen od raka, 
ugotovili so, da žarki uničujejo tudi zdrave 
človeške celice.

Gospa Curie je po štiridesetletnem prouče
vanju urana dobila na rokah opekline, ki jih 
ni mogla pozdraviti. Pozneje je zbolela od ne
znane bolezni. Radioaktivni žarki so ji uničili 
kostno tkivo in povzročili ne-ko bolezen krvi. 
Umrla je leta 1934. Stotine zdravnikov in bol
ničark je umrlo1 prav zaradi tega, ker pri upo
rabi rentgenskih aparatov niso poznali zaščitnih 
sredstev.

Radioaktivni element neprestano izloča ne
znatne delce z veliko hitrostjo. Radioaktivnost 
je energija, ki se neprestano sprošča. Razen 
urana in radija poznamo še kopico bolj ali 
manj radioaktivnih elementov. V atmosferi v 
višini 400 kilometrov so Tazlično močni žarki, 
toda zračne mase nas ščitijo. Na zemljo pade 
le neznaten del, M pa ni škodljiv. Danes vemo, 
da daljše obsevanje z rentgenskimi aparati 
škoduje našemu organizmu. Toda kako naj 
nadzorujemo radioaktivnost v zraku?

Aparat za odkrivanje radioaktivnosti je 
izumil nemški fizik Hans Geiger, ki je umrl 
leta 1945 kot žrtev rentgenskih žarkov. Ta apa
rat imenujemo Geigerjev števec.

Strupeni element

To so še vedno vsakdanji prizori v Alžiru — streljanje, racije, preiskave in boji. Al žir, to je eno izmed temeljnih vprašanj, ki
jih bo moral v bodoče rešiti predsednik francoske vlade.

Poznamo dve vrsti atomske bombe: uranovo 
iti vodikovo. Delovanje uranove bombe je osno
vano na energiji, ki jo dobimo, ko uran raz
pada. Pri vodikovi bombi se energija sprošča, 
ko se pretvarja element vodik v helij. Zani
mivo je, da se isti proces razvija v sončnem 
središču. 1

Nove vodikove bombe so po moči enake 200 
atomskim bombam, katere so vrgli ob koncu 
druge svetovne vojne na Hirošimo. Novejša, 
kobaltova bomba pa je še močnejša od vo
dikove«

*• Ob priliki eksplozije atomske bombe nasta
ne ogromno število majhnih radioaktivnih del
cev. Nekateri razpadejo hitreje, a drugi po
časneje. Več deset sekund po eksploziji delci 
uničujejo vse, kar je živega, na ogromnih po
vršinah. Ostajajo samo delci, katerih delovanje 
je slabše, toda vso pozornost moramo posvetiti 
njim, kajti njihovi* žarki kljub zelo slabemu 
delovanju predstavljajo veliko nevarnost za 
človeštvo.

Nekateri od teh delcev živijo še milijon let. 
Kot radioaktivni oblaki se razpršijo po nebu 
in padejo na zemljo z dežjem ali snegom. Ko 
je vetrovno, preidejo velike razdalje. Tako 
lahko trdimo, da na zemljo, v reke in morja 
pada strupen, radioaktiven dež.

Delci, ki plavajo po zraku, predstavljajo 
radioaktivne elemente, ki so svojevrstna »zve
za« drugmče ne radioaktivni h elementov. Imajo 
ista kemična svojsitva, toda drugačno atomsko 
težo. Med najnevarnejše štejemo fosfor 32, kal
cij 45, jod 191, železo 55, stroncij 89 itd. Posebno 
nevarni so elementi, kii pri relativno zelo dol
gem obstoju izžarevajo relativno zelo močne 
žarke. Med njimi je na prvem mestu stroncij 
90, katerega je največ v radioaktivnem prahu, 
in kobalt 60. ki je zelo nevaren.

Radioaktivni dež, tla in hrana
Radioaktivni elementi v zraku'nam 'ne bi 

bili tako nevarni, če ne bi pili radioaktivne

vode ali jedli radioaktivne hrane. Zaradi 
eksplozij na Pacifiškem oceanu in v Sibiriji ter 
na Japonskem pada od časa do časa na zemljo 
dež. Iz raznih krajev sveta dobivamo od časa 
do časa poročila o radioaktivnem dežju. V" teh 
krajah so tudi tla radioaktivna (seveda od 
radioaktivnega prahu, ki se spušča na tla). Pa 
ne samo to, tudi zemlja in rastline so radio
aktivne. Tako pridemo do zaključka, da vsak 
dan pojemo nekaj od teh škodljivih delcev.

Meso živali, ki jedo radioaktivno travo, je 
prav tako radioaktivno. Kravje mleko ima v 
sebi neznatne količine radioaktivnih elementov. 
Za dojenčke je to še posebno nevarno. Ameri
čani so proučevali vpliv radioaktivnih delcev 
v reki Columbiji, kjer se zbirajo odpadki atom
skih central v Handfordu. Voda ni bila mnogo 
radioaktivna. Toda radioaktivnost planktona je 
bila dva tisočkrat večja, gosi so bile 40.900, 
ribe 150.000, lastavice pa, ki so se stalno hranile 
z vodnimi insekti, so imele 500.000-krat večjo 
radio ak tivnost.

Uradni in tudi neuradni krogi nam nepre
stano izjavljajo, da radioaktivnost v zraku še 
ni takšna, da bi lahko škodila človeškemu orga
nizmu. Toda pred očmi imejmo, da tisto, kar 
prinašamo z radioaktivno vodo in rastlinami, 
nii nič drugega kot delci radioaktivnih elemen
tov, ki so že padli ali pa bodo še padli na 
zemljo. Vsaka eksplozija pomeni novo nevar
nost za človeštvo. Naše telo radioaktivne ele
mente zbira na posebnih mestih, na primer v 
tkivu ali v jetrih. S teh mest se prenaša žar
čenje do drugih občutljivih organov. Ce se 
radioaktivni elementi nabirajo nekaj let, na
stopi prav gotovo katastrofa. To imenujemo 
notranje žarčenje.

Pogosto pride do težjih obolenj krvi. Celice, 
ki proizvajajo rdeča in bela krvna telesca, so 
še posebej občutljiva. Ce se razbolijo zaradi 
žarčenja, se zmanjša število belih krvnih telesc 
ali pa se pojavijo spačena telesca in posledica 
— smrt. Tej bolezni so podlegli ribiči japonske, 
ladje, ki je bila 150 kilometrov daleč proč od 
otočja Bikinija'in je zašla v področje, kjer je 
padal atomski dež.

Ogroženo potomstvo
Velika nevarnost ne preti samo nam, temveč 

tudi našim potomcem. Radioaktivna zrnca ško
dijo tudi spolnim celicam. * Skozi mikroskop 
lahko vidimo, kakšno veliko škodo napravijo 
radioaktivni delci jedrom teh celic. In posle
dica vsega tega je pri porodih mnogo mrtvo
rojenih ali pa so otroci pozneje duševno in 
telesno zaostali. V Hirošimi in Nagasakiju je 
bilo leto dni po eksploziji rojenih precej mrtvih 
otrok. Vpliv radioaktivnosti lahko ilustriramo 
s primeri potomstva zdravnikov rentgenologov 
in ostalih zdravnikov. Pregledali so otroke 
3.00o zdravnikov. • Pri radiologih je bilo 14,3°/* 
mrtvorojenih otrok, a pri ostalih 12,22%. Spač
kov je bilo pri prvih 6,1%, • a pri drugih le 
4,82%. Prvi so imeli 80.42% zdravih otrok, drugi 
pa precej več — 83,23%. Treba je poudariti, da 
radioaktivno žarčenje v našem telesu prinaša 
veliko škodo potomstvu. Po zakonih dednosti 
se bodo posledice pojavljale skozi nekaj gene
racij pa tudi čez sto ali dve sto let.

Ofenziva javnega mnen1a
Ce poznamo nevarnosti notranjega in zuna

njega žarčenja, potem jih ne moremo več pod- 
tienjevati. Kljub temu, da na Japonskem zdaj 
ni kakšnih večjih primerov nevarnih posledic, 
lahko rečemo, da radioaktivnost predstavlja 
veliko nevarnost za vse človeštvo. Vsako novo 
grmaden je radioaktivnih elementov, ki se po
javlja kot posledica atoms-kih eksplozij, pomeni 
nesrečo za vse človeštvo in to nesrečo mora
mo preprečiti.

Ne moremo zavzeti drugega stališča v odno
su do našega potomstva glede na odgovornost, 
ki jo imamo do njega. In prav potomstvu preti 
naj večj a nevarnost.

Dejstvo je. da so v prirodi radioaktivni ele
menti z nevarnim radioaktivnim žarčenjem. če 
bi to podcenjevali, bi to neumnost dram pla
čali. Ne smemo dopustiti, da mirno giTdamo, 
ne da bi se temu hrabro in resno uprli. Tudi 
državniki, ki razpolagajo z atomskimi bomba
mi, so istih misli. Imajo' določene podatke in 
lahko si ustvarijo jušno sliko in upamo, da 
imajo tudi občutek odgovornosti.

Amerika, RUsija in Velika Britanija so pred 
kratkim objavile, da bi želele skleniti sporazum 
o ustavitvi atomskih poizkusov. Prav tako s o 
te tri države izjavile, da bodo nadaljevale s 
poizkusi, dokler ne bo prišlo do sporazuma.

Zakaj torej ne sklenejo sporazuma? 'Glavni 
vzrok pa je, ker v njihovih državah ni odločil
nega javnega mnenja, ki bi zahtevalo, kakor so 
to napravili Japonci. Oni so bili prisiljeni k 
protestu, saj so bili že od samega zgčetka žrtve 
v nezavidljivem položaju.

Sporazum,' ki bi ga morali skleniti, zahteva 
precej odgovornosti in zaupanja. Pogoji, pod 
katerimi bi sporazum sklenili, bi morali biti 
takšni, da posamezni člani ne bi imeli kakšne 
prednosti. Združeni narodi bi tak sporazum 
prav gotovo sprejeti in ratificirali.

Ce bi se tedaj v deželah, o katerih je beseda, 
v tem prime-ru, pa tudi med narodi osnovalo 
tako javno mnenje, ki bi bilo seznanjeno z 
velikimi nevarnostmi atomskih poskusov, bi 
državniki prav gotovo sklenili sporazum. Jav
no mnenje takšne vrste ne bi zahtevalo ni
kakršnega glasovanja in ustanavljanja komisij« 
Delovalo in vplivalo bi že s svojim obstojem«

če pa b; prišlo do ustavitve atomskih po
skusov, bi bilo to upanje, h kateremu teži vse 
ogroženo človeštvo.
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